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H v A D  l æ S e r 
D U  i  U G l e n ?

 
vi vil gerne vide, hvad du læser i uglen.  

derfor håber vi, at du vil bruge 5-10 minutter 
på at udfylde et spørgeskema, som du finder på 
www.uglen.aau.dk
du har samtidig mulig-
hed for at deltage i en 
lodtrækning om to fla-

sker ”ugle-vin”.
undersøgelsen er 

åben til 12. april.

Forlænget 
”som prorektor er man nummer 
to og skal støtte op om den vej, 
som rektor har valgt. jeg er også 
nummer to i en søskendeflok på 
fire og har været vant til at være 
den, der skulle holde styr på en 
initiativrig storebror og et par min-
dre søskende.” læs side 10.
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F o r s ø g  m e d  
e K S A M e n S p r O T O K O l  O n l i n e

Hvordan fungerer det, hvis eksaminator og censor ikke læn-
gere har en eksamensprotokol på papir og i stedet skal taste 
karaktererne ind online? stads-kontoret har nu i to eksamen-
sterminer testet det nye onlinesystem stads-vip, som sørger 
for, at eksamensresultaterne bliver sendt direkte fra bedøm-
merne til stads-databasen. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

- stAds-viP er en del af universitetets arbejde med digitalisering. 
det er et stort ønske fra ledelsen, at vi kan spare på masseinddate-
ring, som jo i øvrigt også ligger i perioder, hvor der i forvejen er spids-
belastning på fakulteternes eksamenskontorer. stAds-viP skulle 
gerne spare papir, gå hurtigere og være lidt smartere, siger Pernille 
refstrup, der sammen med morten damgaard er stAds-kontorets 
tovholdere og supportere på den nye funktion i det studieadministra-
tive system. 

 i alt har stAds-viP været brugt ved 32 eksaminer på alle fire fa-
kulteter af uddannelser, der selv har meldt sig til pilotprojektet. ifølge 
Pernille refstrup og morten damgaard er der generelt blevet taget 
godt imod systemet, som de også selv synes fungerer fint.

Fordelene ved stAds-viP er bl.a., at eksamenskontorerne ikke 
længere skal bruge ressourcer på først at udarbejde eksamenspro-
tokoller og senere på at taste og kontroltaste alle karakterer ind i 
stAds. For de studerende er det en fordel, at de ikke skal vente på 
deres skriftlige karakterer. de kan se dem i stAds, så snart eksami-
nator og censor har registreret dem i systemet. 

generelt lettere For sekretærer

det nye system betyder til gengæld nye arbejdsgange for studiesekre-
tærer, eksaminatorer og censorer. lene even, kontorfuldmægtig på in-
stitut for datalogi, er én af deltagerne i pilotprojektet ved vintereksamen. 
 - det har været lidt en udfordring med nye arbejdsgange og nogle 
ting, der ikke lige fungerede. men samarbejdet med stAds-folkene 
har været suverænt, og selve systemet er nemt at arbejde i. generelt 
bliver det lettere for mig med stAds-viP, for det sparer mig for en 
hel del indtastninger. men der er nogle problemer med systemet i 
forhold til studerende, der har dispensation. 

 - det er også et problem, at jeg ikke får automatisk besked fra sy-
stemet, når resultaterne ligger klar. det er nødvendigt for mig at vide, 
da jeg så hurtigt som muligt skal sætte procedurer i gang i forhold til 
reeksamination. men det skal jeg selv holde øje med i modsætning til 
tidligere, hvor jeg fik papirprotokollen i hånden og dermed som den 
første kunne se, hvem der havde behov for en reeksamen. 

 lene even tilføjer, at systemet til gengæld er en stor fordel for de 
studerende, da de jo får svar på deres skriftlige eksaminer, så snart 
bedømmerne har indtastet karakterne i systemet.

de Fleste er tilFredse

lige som stAds-kontoret har lene even oplevet, at de fleste un-
dervisere har taget rigtig pænt imod systemet. men professor Peter 
Axel nielsen, institut for datalogi, der også har prøvet stAds-viP ved 
vintereksamen, er mildest talt ikke begejstret. 

 - systemet er umoderne som en gammel skoda. jeg havde 
tænkt, at det ville være et kvalitetsløft, men det er det ikke! der er 
bare sat strøm til en blanket. listerne ser ud som de gamle papirli-
ster, der er tale om en primitiv registreringsproces, og der er ingen 

hjælp i systemet til at understøtte min arbejdsproces. vi kan fx ikke 
sidde i hvert sit rum og udfylde listerne, for der er ingen kommentar- 
eller chatfelter, så vi skal snakke sammen som før. jeg får heller in-
genting retur, fx en karakterstatistik. den skal jeg selv lave ved siden 
af. jeg bruger længere tid på systemet, end jeg gjorde, da jeg skulle 
skrive på papir, konstaterer Peter Axel nielsen.

Han savner også en målsætning og forklaring for systemet. 
Handler det om at øge datakvaliteten eller om digitalisering for digi-
taliseringens skyld?

Fortsat udvikling

Peter Axel nielsen understreger, at ideen med nye it-systemer er, at 
de skal understøtte arbejdet.

- teknikken er den mindste del. men jeg tvivler på, at man har 
undersøgt, hvordan man kan understøtte arbejdet i hele processen 
fra karakteren bliver givet til den kommer til at stå på eksamens-
beviset. jeg tænker i hvert fald, at systemet må være udviklet til at 
understøtte nogle andre end mig. og jeg vil gerne se det regnestykke, 
der viser, hvor og hvor mange penge der er sparet med dette system, 
siger Peter Axel nielsen.

Pernille refstrup og morten damgaard kan ikke præsentere dette 
regnestykke for Peter Axel nielsen, da der ikke er udarbejdet nogen 
business case for stAds-viP. systemet er udviklet til alle universi-
teterne af Uni-it, som er et samarbejde om udvikling af it-systemer, 
der understøtter aktiviteterne ved videregående uddannelsesinsti-
tutioner. 

de er imidlertid ikke i tvivl om, at der er sparet arbejdstimer 
på eksamenskontorerne. de glæder sig samtidig over, at man på 
AAU netop ikke, som andre institutioner, har valgt at implementere 
stAds-viP i fuld skala fra starten. man er stadig i en pilotfase.

- så har vi netop mulighed for at gøre nogle erfaringer og afdæk-
ke uhensigtsmæssigheder. det er et system, der hele tiden skal ud-
vikles på, og Uni-it har nedsat en gruppe, som skal kigge på de mest 
presserende problemer. men vi er jo en del af et større fællesskab, 
hvor folk skal være enige om, hvad pengene skal bruges på, siger 
morten damgaard.

Foreløbig er det frivilligt at bruge stAds-viP, men Pernille ref-
strup og morten damgaard forventer, at systemet er klar til at blive 
rullet ud på hele universitetet med udgangen af 2013.

Morten daMgaard og pernille reFstrup, stAds-kon-
toret, har haft travlt med at supportere de studiesekretærer, 
der har afprøvet det nye system med eksamensprotokoller 
online, stAds-viP.
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Å r s F e s t
2 0 1 3

H e lT  S l U T  m e d  P A P i r

aalborg universitet afholder fredag den 12. april kl. 15.00 
Årsfest i europahallen i aalborg kongres & kultur center. 

AF AllAn clAUsen, årsFestgrUPPen, AAU KommUniKAtion. 

årsfesten er som vanligt bygget op over en række prisoverrækkelser 
til forskere og undervisere, der alle hyldes på scenen. det hele gar-
neres med kunstnerisk underholdning af Aalborg Universitets Kam-
merkor, Amaryllis, samt sopranen marianne Heuer.

traditionen tro har AAU inviteret gæster fra ind- og udland, bl.a. 
fra ministerierne, erhvervslivet og andre samarbejdspartnere samt 
æresdoktorer. i år er også repræsentanter for en stribe nordjyske 
kulturinstitutioner inviteret.

internt på AAU går invitationerne til bl.a. bestyrelsen, direktionen, 
professorerne, årets ph.d.er og doktorer samt repræsentanter fra 
AAU’s øvrige medarbejderskare og de studerende.

vil du ogsÅ Med?

Aalborg Universitet udbyder 
endvidere et begrænset antal 
adgangskort til AAU’s ansat-
te efter først til mølle-prin-
cippet. vil du gerne med, 
skal du derfor hurtigst mu-
ligt sende en mail til Pia 
Pedersen, AAU Kommuni-
kation, ppe@adm.aau.dk. 
 du vil få direkte svarmail, 
hvis du er blandt de hur-
tige, der får adgang til 
årsfesten med efterføl-
gende buffet.

ansøgere til aau’s bachelor- og pro-
fessionsbacheloruddannelser kan ikke 
længere søge om optagelse på papir – 
uanset om de søger via kvote 2 den 15. 
marts eller via kvote 1 den 5. juli. Men 
det er ikke bare ansøgningsproceduren, 
der bliver fuldt digitaliseret. det gælder 
også al sagsbehandling i forhold til den 
koordinerede tilmelding (kot). 

ansøgerne skal søge ind via optagelse.dk, 
hvor de også skal uploade alle bilag. al 

studiekontorets kommunikation med an-
søgerne vil også foregå digitalt via mail og 
unistart. i unistart kan de bl.a. følge be-
handlingen, her får de afslag eller en stu-
dieplads, og her skal de også bekræfte, at 
de ønsker at starte på studiet.

- som offentlig institution er vi forpligtet 
til at digitalisere vores sagsgange. sidste 
år vedtog vi, at al kommunikation med de 
studerende skal foregå digitalt, og nu er tu-
ren kommet til Kot-optagelsen. det er en 
klar fordel for ansøgerne, for de får svar 

med det samme, og de kan læse deres post 
fra universitetet, uanset hvor de befinder 
sig i verden, siger helle thomsen, chefkon-
sulent i studieforvaltningen.

tidligere blev en stor del af alle ansøg-
ninger printet ud, men det er slut fra i år. nu 
skal sagsbehandlingen udelukkende foregå 
på skærmen. sidste år modtog aau i alt 
12.000 Kot-ansøgninger. de 4.900 var kvo-
te 2-ansøgninger, der også indeholder bilag 
som dokumentation på ansøgernes aktivite-
ter ud over den adgangsgivende eksamen.

A A U  s K A l  
A n S æ T T e  2 0  

i  A K U Tj O B
 

mindst 20 personer skal ansættes i akutjob på AAU inden 1. juli 
i år. ellers risikerer universitetet at blive skåret i sit tilskud. om-
vendt har ministeren også mulighed for at yde ekstra tilskud til 
de institutioner, der ansætter flere end deres kvote.

AAU’s ledelse har fordelt de 20 akutjob, så 6,5 skal besættes 
i fælleadministrationen og på AUb, to på HUm, to på sAmF og 
9,5 på teKnAt/sUnd. ledelsen har også vedtaget, at alle ledige 
tAP-stillinger, på nær special- og chefkonsulent- samt lederstil-
linger (lønrammestillinger), skal opslås som akutjob. desuden 
skal alle ledige stillinger som videnskabelig assistent og ledige 
stillinger som undervisningsassistent, i det omfang det er mu-
ligt, opslås som et akutjob.

ved udgangen af februar var foreløbig tre ansat i akutjob på 
AAU, mens 14 stillinger var slået op som sådan.

ligesom andre statsinstitutioner modtager universitetet 
ikke, som private virksomheder, en såkaldt præmie på 25.000 
kr. for at ansætte en person i akutjob. staten skal i alt ansæt-
te 1.200 i akutjob, hvoraf Undervisningsministeriet har fået en 
kvote på 295.

kvaliFikationer ikke vigtigst

Akutjob-ordningen gælder for ledige medlemmer af en arbejds-
løshedskasse, der indenfor 13 uger mister retten til dagpenge i 
perioden fra 1. oktober 2012 til 30. juni i år. et akutjob skal have 
en varighed af minimum 13 uger, men det er ikke en betingelse, 
at akutjobbet er på mindst 32 timer.

når en stilling er slået op som akutjob, er det muligt at fravi-
ge princippet om at vælge den bedst kvalificerede til stillingen 
til fordel for en fra målgruppen, som står til at miste dagpen-
geretten

læs mere om akutjob på AAU: kortlink.dk/c6et

Invitation 
Årsfest og Doktorpromovering 2012Annual Celebration 2012

indbydelse2012_m_ledsager.indd   1
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Årsfest 2013 • annual CelebratIon 2013
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A A U  –  e r  d e t  e n  A r b e j d s P l A d s ?

aau deltog for tredje gang i karrieremessen den 5. marts med 
en flot, ny stand i aau’s nye design og med billeder og tekst, 
som rettede sig mod dimittender. 

Hovedformålet med AAU’s deltagelse i Karrieremessen er at præ-
sentere dimittenderne for de mulige karriereveje, der er på AAU in-
denfor administration, tekniske stillinger (it) og forskning. igen i år 
var AAU’s stand velbesøgt, og mens standens ph.d.-studerende hav-
de travlt med at fortælle om deres arbejdsliv, svarede Hr-afdelingen 
på mere generelle spørgsmål.

Hr-konsulent trine bovbjerg konstaterer igen i år at:
Målgruppen for messen kender ikke/ser ikke AAU som en arbejds-
plads (vores brand er uddannelsesinstitution). så vi havde travlt med 
at forklare, hvad en forskeruddannelse er, og hvad der gemmer sig 
bag titler som Ac-fuldmægtig, fuldmægtig, specialkonsulent m.m.
Humanister og samfundsfagligt uddannede ser os ikke umiddel-
bart som en kommende arbejdsplads. de kender ikke vores jobtyper 
og bliver enormt overraskede over, hvor mange akademikere der ar-
bejder med teknisk og administrative opgaver på AAU.

 der er stor uvidenhed om det at søge en 
ph.d., og hvad man kan bruge den til 
efterfølgende.
 der er stor interesse fra de 
studerende i forhold til stu-
diepraktik og studiejob på 
AAU.
de studerende roste os 
for at leve op til vores 
ansvar som uddannel-
sesinstitution. AAU har 
også brug for mig, når 
jeg er færdig. vi fik man-
ge positive tilkendegivel-
ser.

AAU deltog som noget nyt 
i år også med en stand ved 
Karrieredagene i København den  
8. marts.

Har du ambitioner om at styrke dit internationale 
netværk, så skulle du måske overveje at påtage dig 
værtskabet for en konference inden for dit fagfelt. 

VisitAalborg er din direkte indgang til succesfulde 
konferencer i Aalborg. Vores rådgivning og service er 
gratis og uvildig, lige fra du får tanken om at byde ind på 
en konference og indtil beslutningen om dens placering 
er truffet. Og vinder du værtskabet, tilbyder vi mod en 
mindre betaling også hjælp  med alt det praktiske, så du 
kan koncentrere dig om det faglige og dine gæster!

Lad dig inspirere på visitaalborg.com/convention
og kontakt os allerede i dag på tel. 9931 7520. 

Det handler 
om dig og dine 
gæster ...

VisitAalborg  //  Kjellerups Torv 5, niveau 13  //  9000 Aalborg

tel. 9931 7520  //  convention@visitaalborg.com  //  visitaalborg.com/convention

A-Z konferenceservice



AAU-nYT 6 Uglen

Finn kjærsdam er denne gang inter-
viewet om udviklingskontrakt, regn-
skab, apv, opstartsvirksomheder i syd- 
havnen, institutionsakkreditering, ad-
gangsbegrænsning, livslang læring og 
inno+.

Målene i udviklingskontrakten bliver løben-
de fulgt. Hvordan ser det ud ved den sene-
ste opfølgning med udgangen af 2012?
det ser vældig fint ud. der er grøn smiley 
alle steder på nær et enkelt, hvor der er en 
gul. På alle punkter har vi således kunnet 
leve op til de 13 målepunkter, vi har sat in-
denfor de syv mål: Kvalitet i uddannelser-
ne, sammenhæng i uddannelsessystemet, 
Hurtigere igennem uddannelserne, øget in-
novationskapacitet, internationalisering og 
forskning, eksternt samarbejde og Forsk-
ningsformidling. 

 den gule smiley gælder antallet af øko-
nomisk forpligtende eksterne samarbejds-
aftaler, hvor vi i 2012 indgik 635 aftaler mod 
685 i 2011. vores mål for kontraktperioden, 
der jo løber til 2014, er mindst 2.200 aftaler. 
når antallet er faldet lidt sidste år, kan det 
hænge sammen med, at flere virksomhe-
der er økonomisk trængt, og så satser de 
naturligt på kerneforretningen fremfor på 
forskning og udvikling.

se udviklingskontrakten her:  
kortlink.dk/c6ek 

Universitetet kommer ud med et væsent-
ligt større underskud end forventet i 2012. 
Hvad skyldes det?
det skyldes primært, at vi igen har fået 
langt flere studerende, end vi havde forud-
set. For vores største fakultet teKnAt har 
dette medført, at de har overskredet deres 
budget markant. For at kunne følge med 
det stigende optag og opretholde kvaliteten 
i uddannelserne, har vi fået flere og bedre 
bygninger i både Aalborg og København, 
ligesom der er ansat flere medarbejdere. 
budgetoverskridelsen betyder, at vi frem-
over vil have et langt større fokus på øko-
nomistyring.

Universitetet har haft en egenkapital, der 
har gjort det muligt at imødegå overskridel-
sen. så vi har gjort det, som ministerens 
tilsyn har bedt os om, nemlig at investere 
vores egenkapital i uddannelse, forskning 
og et bedre studiemiljø.

statsrevisorerne bad sidste år rigsrevi-

sionen om at undersøge årsagen til univer-
siteternes stigende egenkapital, som sam-
let var på 6 mia. kr. i 2011. egenkapitalen er 
generelt steget, siden universiteterne i 2003 
blev omdannet til selvejende institutioner, 
og Finansministeriet presser Uddannel-
sesministeriet til at investere i stedet for at 
spare op. rigsrevisionens beretning forven-
tes til sommer. Her vil de formentlig sætte 
en grænse for egenkapitalen.

revisionsfirmaet Pwc har i en tidligere 
analyse for Uddannelsesministeriet anbe-
falet, at universiteternes egenkapital svin-
ger omkring 7,5 pct. af omsætningen, og 
det forventes, at rigsrevisionen anbefaler 
det samme. 

 AAU’s egenkapital ender i 2012 på lidt 
over 10 pct. af omsætningen. det betyder, 
at der fremover vil være en meget begræn-
set mulighed for at inddrage egenkapitalen 
i budgetterne, og kun på de fakulteter, der 
har en større opsparing end den, rigsrevi-
sionen anbefaler. 

se rigsrevisionens notat fra november 
2012 om universiteternes stigende egenka-
pital: kortlink.dk/c6em

Direktionen har diskuteret adgangsbe-
grænsning på flere af vores uddannelser. 
Hvorfor?
den afgørende forklaring på det store 
merforbrug i 2012 var omkostninger til de 
mange nye studerende, der først udløser 
taksameterbetaling året efter. For at und-
gå, at vi kommer i en lignende situation, får 
fakulteterne mulighed for at operere med 
adgangsbegrænsning i større udstrækning 
end hidtil, specielt i København. 

Hvordan er det generelle billede i Arbejds-
pladsvurderingen (APV), der blev gennem-
ført ved årsskiftet?
overordnet ser det ud som forventet. Ho-
vedberetningen for hele universitetet viser 
på den ene side en stor tilfredshed med 
arbejdsforhold og udviklingsmuligheder, 
og medarbejderne sætter stor pris på den 
frihed, de har. På den anden side er der 
en oplevelse af, at der er for lidt tid til alle 
de spændende opgaver. men vi må vel er-
kende, at det, i hvert fald for viP’erne, er et 
arbejdsvilkår for universitetet, at man selv 
skal kunne styre sin tid, når der ikke er no-
gen fast arbejdstid. vi stiller jo kun formelle 
krav til forelæsninger og vejledning, men tid 

til forberedelse og forskning må man selv 
styre. det kan selvfølgelig være svært, hvis 
man er for committed, men hvis vi går ind 
ovenfra og fastsætter arbejdstiden, så fjer-
ner vi det positive, som er den frihed, man 
er glad for. 

 med hensyn til mobning og sexchikane 
så er antallet faldet til det halve, selvom det 
ikke umiddelbart er sammenligneligt med 
den tidligere APv, da der er spurgt på en lidt 
anden måde. i forhold til stress er det lidt 
svært at sige noget om det reelle stressni-
veau. der er blevet spurgt til, om folk føler sig 
stresset, men de er ikke blevet spurgt, om de 
har nogle af de symptomer, der følger med 
stress. dette vil vi samle op på senere.

I begyndelsen af februar blev forslag til ny 
lov om institutionsakkreditering fremlagt. 
Loven skal træde i kraft 1. juli i år. Hvad er 
dit hovedindtryk?
med den nye institutionsakkreditering 
sparer vi en masse arbejde omkring tur-
nusakkreditering af uddannelserne. der er 
desuden lagt op til, at der fremover skal 
godkendes meget færre uddannelser. til 
gengæld bliver der bedre mulighed for at 
udvikle de eksisterende uddannelser, så 
længe de retter sig mod det samme ar-
bejdsmarked. det ser ud til, at det vigtigste 
i forhold til nye uddannelser bliver, at man 
kan dokumentere, at de vitterlig mangler på 
arbejdsmarkedet. det kan være et umid-
delbart behov, et fremtidigt behov eller et 
behov indenfor uddannelse og forskning. 
man skal også kunne dokumentere, at der 
ikke udbydes en tilsvarende uddannelse af 
andre institutioner i området. så her vælger 
man nu at tage geografiske hensyn og går 
bort fra den friere konkurrence.

vi arbejder på at få vores kvalitetssik-
ringssystem på plads, så vi forhåbentlig kan 
søge om akkreditering allerede til efteråret. 
systemet skal sikre, at vi til enhver tid kan 
dokumentere, at vi lever op til kravene for 
alle vores uddannelser.

Universitetet er blevet bedt om at komme 
med input til regeringens katalog over sto-
re innovationssatsninger, INNO+, som skal 
danne grundlag for nye partnerskaber mel-
lem erhvervsliv, videninstitutioner og den 
offentlige sektor. Hvad foreslår AAU?
det er vigtigt, at vi kommer med gode for-
slag, så vi har mulighed for at præge, hvor 

r e K T O r S  
p e r S p e K T i v

af anne bollerslev, 
aau KommuniKation
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satsningerne kommer til at ligge. der er 
kommet rigtig mange gode forslag til, hvor-
dan vi kan omsætte vores viden, hvor den 
har relevans for de store samfundsudfor-
dringer i det danske samfund. når Forsk-
nings- og innovationsstyrelsen er blevet 
færdige med at kigge på alle de indsendte 
forslag fra virksomheder og institutioner, er 
det ideen, at de vil udvælge et mindre antal 
områder, hvor forslagene passer sammen. 
Herefter kan der så søges om midler til at 
gennemføre de forslag, der udvælges.

AAU’s 31 forslag ligger alle indenfor  
ForsK2020, der danner grundlaget for 
prioriteringen af de offentlige forsknings-
investeringer. 12 forslag handler om 
ForsK2020-området: et samfund med 
grøn økonomi. resten er indenfor de øvrige 
fire områder: et samfund med sundhed og 
livskvalitet, et højteknologisk samfund med 
innovationskapacitet, et effektivt og kon-
kurrencedygtigt samfund og et kompetent 
samfund med sammenhængskraft.

I pressen har der været skrevet om, at op-
startsvirksomhederne ville flytte væk fra 
AAU-Cph, fordi lokalerne i Sydhavnen er for 
dyre. Hvad er der sket på den front?
vi har fundet en løsning, hvor de relevante op-
startsvirksomheder bliver på vores campus i 
København. det er her vigtigt, at der skabes 
synergi mellem virksomhed, studerende og 
forskere. den løsning, vi fandt, har novi inde 
som mellemled, så det ikke er universitetet, 
der udlejer til opstartsvirksomhederne.

Livslang Læring slår ikke dørene op til efter-
året. Hvorfor har direktionen nedlagt dette 
tilbud?
livslang læring startede som et tilbud til 
alumner, der kunne komme tilbage til uni-
versitetet og lære nye teknikker og få ny 
viden. de kunne samtidig give erfaring til-
bage fra praksis til vores undervisere. Hen 
ad vejen har deltagerskaren dog gradvist 
ændret sig, så det nu er sådan, at mere end 
halvdelen af deltagerne ved livslang læring 
er vores egne medarbejdere, og af dem, der 
kommer udefra, er halvdelen uddannet an-
dre steder. Arrangementet lever altså ikke 
længere op til de mål, der har været med 
det, og derfor mener vi, at det er bedre at 
bruge den mio., det koster, på andre ting.

K A N d i d A T N E T 
s K a l  h a v e  n y t  n a v n

kandidatnets rådgivende komité mø-
des i slutningen af marts for bl.a. at 
diskutere branding og nyt navn. 

AF HAnne gjesing lAUrsen, 
KArrierecentret

bestyrelsen for alumneforeningen Kan-
didatnet er yderst privilegeret, idet den 
kan trække på markante personers er-
faringer, når den står overfor væsentlige 
forandringer. disse personer er samlet i 
rådgivende Komité, hvis medlemmer har 
det til fælles, at de er uddannet fra AAU, 
har fremtrædende stillinger og har særlig 
interesse i at udvikle alumneforeningen 
og fungere som ambassadører for AAU 
generelt. 

 rådgivende Komité mødes en gang om 
året, næste gang er i slutningen af marts. 
temaet for dette møde er branding og kom-
munikation. emnet er meget aktuelt, idet 
alumneforeningen – i lighed med resten af 
AAU – står overfor at skulle implementere 
et nyt, visuelt design, samtidig skal alum-
neforeningen have et nyt navn, da ”Kandi-
datnet” hverken er dækkende eller interna-
tionalt.

det er som oftest kun formand og næst-
formand for Kandidatnets bestyrelse, der 
deltager i disse møder, men denne gang er 
emnet af en sådan karakter, at hele besty-
relsen er inviteret med.

Forskellige proFiler

det er tredje år, rådgivende Komité mødes, 
og medlemmerne udpeges af Kandidatnets 
bestyrelse. der sigtes efter, at medlemmer-
ne har forskellige faglige profiler, således 
at komiteen får en vis bredde med hensyn 
til uddannelse og karriere. 

 ideen med at danne rådgivende Komi-
té var at samle en gruppe fremtrædende 
erhvervsfolk, der kunne være med til at 
fremme alumneaktiviteterne på AAU. Komi-
teen har til opgave at udvikle ideer samt at 
drøfte overordnede strategier og nye øko-
nomiske tiltag for Kandidatnet. rådgivende 
Komité arbejder bl.a. for at rejse midler til 

at udvikle Kandidatnet, herunder midler til 
arrangementer for alumnerne. 

 Udover at rådgive alumneforeningen 
og dens bestyrelse fungerer medlemmer-
ne som ambassadører for AAU. de hjælper 
med at sætte fokus på, hvorfor kandidater 
fra AAU kan noget helt særligt og er enige 
om, at kandidater fra AAU er klædt særligt 
godt på til at imødekomme erhvervslivets 
behov på grund af AAU’s særlige lærings-
form, Pbl-modellen.

læs mere om konstellationen i rådgi-
vende Komité på alumneforeningens hjem-
meside www.kandidatnet.aau.dk 

Fakta

rÅdgivende koMitÉ 

medlemmerne af rådgivende Komité 
for AAU’s alumneforening er alle promi-
nente alumner i fremtrædende stillinger, 
som fungerer som ambassadører for 
universitetet.
•  kim nøhr skibsted, group vice Pre-

sident, corporate communication, 
grundfos 

•  Frank jensen, overborgmester, Kø-
benhavns Kommune 

•  jes lunde, Kommunaldirektør, rebild 
Kommune 

•  kristian thulesen dahl, medlem af 
Folketinget 

•  jan gerhardt, direktør, Handels- og Ud-
landsområdet, spar nord bank A/s 

•  jacob Møller knudsen, direktør, cU-
bic-modulsystem A/s 

•  ulla astman, regionsrådsformand, 
region nordjylland

•  lars Bonderup Bjørn, bestyrelsesfor-
mand, Aalborg Universitet 

•  jesper Hosbond jensen, direktør, thi-
sted Kommune (repræsentant for ho-
vedsamarbejdspartner)

•  lise emilie Fritzbøger, employer 
branding specialist, siemens wind-
Power (repræsentant for hovedsam-
arbejdspartner).

rÅdgivende koMitÉ for AAU’s alumneforening består bl.a. af Frank jensen, Kristian thulesen dahl, 
jes lunde, jacob møller Knudsen, lars bonderup bjørn, Kim nøhr skibsted og jesper Hosbond jensen.

Flere studerende og flere og 
bedre bygninger har sat sine spor i 
2012-regnskabet.
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v i n t e r o p t a g e t  v o K s e r
også ved vinteroptaget 2013 har aau fremgang i antallet af 
nye studerende sammenlignet med sidste år. det gælder både 
bachelor- og kandidatuddannelser samt efter- og videreud-
dannelser. der er også flere internationale studerende. det 
viser opgørelser fra studiekontoret, efter- og videreuddan-
nelsen samt internationalt kontor.

det eksterne vinteroptag  
via studiekontoret

samlet set har studiekontoret optaget 480 nye studerende på AAU 
i Aalborg, esbjerg, Frederikshavn og København til studiestart pr. 1. 
februar 2013. der er tale om en stigning i det eksterne vinteroptag, 
og især optaget til kandidatuddannelserne er steget. studiekontoret 
har modtaget i alt 539 ansøgninger mod 424 ansøgninger i 2012, 
hvilket er en stigning på 27 pct. (+115 flere). 

det direkte optag uden oM kot

studiekontoret har modtaget 361 ansøgninger om optagelse eller 
indskrivning udenom Kot til studiestart pr. 1. februar 2013 til en ba-
chelor- eller professionsbacheloruddannelse (med merit), kandidat-
uddannelse eller et tilvalgsfag – enten som ordinær studerende eller 
gæstestuderende. de 381 ansøgninger har medført et vinteroptag på 
307 personer, hvilket er en stigning ift. 2012.

direkte optag FeBruar 2012
HuM  

bachelor 6

Kandidat 39

gæstestuderende 6

HuM i alt 51

saMF  

bachelor/professionsbachelor 17

Kandidat 24

gæstestuderende 9

saMF i alt 50

teknat  

bachelor/professionsbachelor 16

Kandidat 175

gæstestuderende 12

teknat i alt 203

sund  

bachelor 2

Kandidat 1

gæstestuderende 0

sund i alt 3

bachelor/professionsbachelor i alt 41

Kandidat i alt 239

gæstestuderende i alt 27

aau i alt 307

adgangskursus  
og de gyMnasiale enkeltFag

der er optag to gange årligt til Adgangskursus og de gymnasiale en-
keltfag. det samlede vinteroptag pr. 1. februar 2013 på Adgangskur-
sus og de gymnasiale enkeltfag i Aalborg, esbjerg og Frederikshavn 
er steget med ca. 9 pct. (+14) i 2013 ift. vinteroptaget 2012. 

adgangskursus og 
enkeltFag

FeBruar 
2013

FeBruar 
2012

1½-årigt Adgangskursus - ingeniør 55 57

Adgangskursus - maskinmester 46 35

gymnasiale enkeltfag 72 67

i alt 173 159

eFter- og videreuddannelserne

deltidsuddannelserne har i foråret 2013 haft et fint optag med en 
samlet fremgang på 14 pct. i antal ansøgere ift. 2012. bl.a. er den nye 
master i Politivirksomhed kommet godt i gang med 22 studerende. 
På tompladsordningen kan stigningen først og fremmest forklares 
med, at mange professionsbachelorer m.fl. supplerer med det for-
mål at starte på kandidatuddannelsen i Folkesundhedsvidenskab. 

Hoved- 
oMrÅder

2013 2012
Forskel  
i antal

Forskel  
i pct.

HUm 183 166 17 10

sAmF 258 215 43 20

sUnd

teKnAt 30 52 -22 -42

tomplads-
ordning

78 47 31 66

ialt 549 480 69 14

internationale studerende

til forårssemesterstart 2013 er der optaget 162 internationale stu-
derende. det er en stigning på 30 pct. sammenlignet med de 124 
studerende i foråret 2012. det største optag er i Aalborg, hvor 75 pct. 
skal læse. Hovedparten er gæstestuderende (69 pct.). i København er 
hovedparten (84 pct.) degree-studerende. Her er optaget 37 stude-
rende, hvilket svarer til 23 pct. af de nye mod kun knap 10 pct. sidste 
år. Fire studerende skal læse i esbjerg campus (2,5 pct. af alle).
     i år er der stort set optaget lige så mange gæstestuderende som 
degree-studerende, hvor der i 2012 var knap 77 pct. gæstestuderen-
de og kun knap 26 pct. degree-studerende. dette er en glædelig ud-
vikling, da AAU ønsker flere degree-studerende og færre gæstestu-
derende. de gæstestuderende indgår nemlig i balanceregnskabet, 
som betyder, at AAU bliver trukket i sin bevilling, hvis universitetet 
har flere internationale gæstestuderende end AAU-studerende, der 
rejser ud som gæstestuderende.
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antal ankoMne studerende

caMpus degree 
2013

degree 
2012

guest 
2013

guest 
2012

i alt  
2013

i alt  
2012

i alt
Forskel i pct.

esBjerg 3 1 1 2 4 3 33

teKnAt 3 1 1 2 4 3

køBenHavn 31 6 6 1 37 7 429

HUm 2 2 2 2

sAmF 8 2 1 9 2

teKnAt 21 2 5 1 26 3

aalBorg 37 22 84 92 121 114 6

HUm 11 7 26 29 37 36

sAmF 10 6 12 12 22 18

sUnd 1 1 2 1 3

teKnAt 16 8 45 49 61 57

i alt 71 29 91 95 162 124 31

r e K O r D å r  P å  A d g A n g s K U r s U s
aldrig har der gået så mange på ad-
gangskursus i aalborg som i dette for-
årssemester. Med 176 kursister er der 
tale om en fremgang på 18 pct. sam-
menlignet med 2012. For første gang 
har adgangskursus været nødt til at af-
vise ansøgere.

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

På AAU’s eget gymnasium, Adgangskursus til 
ingeniøruddannelserne, glæder studieleder 
inge stenner sig meget over, at hun for femte år 
i træk kan tage imod flere kursister. Hun havde 
nemlig frygtet, at Adgangskursus’ udflytning i 
efteråret fra strandvejen til sohngårdsholms-
vej kunne påvirke optaget. men der er både 
kommet flere på det 1½-årige Adgangskursus 
og på kurset til maskinmester. 

 i alt går der i forårssemestret 176 kur-
sister på Adgangskursus i Aalborg. det er 
en fremgang på 18 pct. i forhold til sidste år 
og ny rekord. desværre er der ikke så god 
plads i de nye lokaler, så derfor har studie-
lederen været nødt til at afvise 10 ansøgere. 

 - Fremgangen kan skyldes den gene-
relle krise i samfundet, at vi har et stort 
opland at samle studerende op fra, og at vi 
i efteråret for første gang har gennemført 
et forberedelsesforløb til Adgangskursus, 
Aspirantkursus, i samarbejde med vUc. 
men jeg tror også, det har betydning, at vi 
siden julen 2011 har haft vores egen kom-
munikationsmedarbejder, som er fysisk 
placeret i huset. det har givet os mulighed 
for at arbejde meget mere fokuseret og pro-
fessionelt med vores synlighed, fortæller 
inge stenner.

opsøgende arBejde

For kommunikationsmedarbejder cathrine 
guldstrand har det i første omgang været 
vigtigt at få det grundlæggende markeds-
føringsmateriale på plads. Hvor det gamle 
materiale havde en masse forskellige hatte, 
hjelme og huer som symbol på de forskel-
lige veje til en ingeniøruddannelse, har det 
nye materiale mennesker i fokus.

- På Adgangskursus baner vi vejen for 
nogen, der aldrig havde troet, at de skul-
le læse på universitetet. mange af dem 
er usikre og opfatter universitetet som 
noget stort og lidt uhyggeligt. de skal se 
nogle mennesker, de kan identificere sig 
med, og vi skal fortælle dem, at de ikke 
behøver at kunne matematik for at lære 
matematik.                            

inge stenner og catHrine guldstrand står her foran ”wall of fame”, som 
bl.a. skal motivere kursisterne ved at vise, at mønsterbrydere sagtens kan få en 
videregående uddannelse og et godt job.

at der er Mange veje til en ingeniøruddannelse, viser de film, som cathrine 
guldstrand i samarbejde med bellamondo Films har lavet om Adgangskursus. 
Hør fx mekanikeren Andreas fortælle om sin vej: kortlink.dk/c6eh

➟
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men det er der mange, der tror, fortæller 
inge stenner, der oplever at cathrine har 
åbnet nye døre ved at finde nye kanaler til 
markedsføring.

cathrine guldstrand har fx hængt pla-
kater op forskellige steder i byen, bl.a. utra-
ditionelle steder som i en pølsebod og ved 
en tatovør. Hun har også foreslået mere 
opsøgende arbejde, hvor der eksempel-
vis bliver holdt øje med lukninger af store 
virksomheder. inge stenner har således 
tilbragt en halv dag på danish crown i es-
bjerg sammen med en adgangskursist, der 
selv var tidligere slagteriarbejder. det har 
resulteret i mindst én kursist.

Kvindeafdelingen af den arabiske for-
ening i Aalborg øst har også haft besøg af 
inge stenner: 

 - der er et potentiale blandt de to-spro-
gede, men det nytter ikke at vente på, at de 
potentielle kursister kommer til os. vi må 
finde måder at komme ud til dem, der hvor 
de er.

varMe og trygHed

det er også vigtigt at have fokus på den 
interne kommunikation, mener cathrine 
guldstrand. 

- vi vil gerne motivere kursisterne, så 
de kan se, at deres knokleri med ord og 
formler kan føre til spændende studier og 
gode job. For os handler det om at skabe et 
varmt og trygt studiemiljø, og om at klæde 
de nuværende kursister på til at være gode 
ambassadører. 37 pct. af kursisterne kom-
mer nemlig efter anbefaling fra andre.

i de nye lokaler i Aalborg er der såle-
des infoskærme, som bl.a. viser billeder af 
interne begivenheder på Adgangskursus, 
og der er en særlig ”wall of fame”, hvor 
de gode mediehistorier om nuværende og 
tidligere adgangskursister bliver hængt op. 

 - mange kursister er håndværkere, der 
har været vant til at tjene penge, før de kom 
på sU. det er vigtigt for dem at kunne for-
tælle familien, at selv om de måske skal 
leve på en sten i en periode, så er der et job 
i den anden ende, hvor de kan få en god løn, 
siger inge stenner.

over 70 pct. af de færdige adgangs-
kursister fortsætter deres studier på AAU. 
Adgangskursus udbyder hold både forår 
og efterår. Forårsoptaget er størst, da det 
1½-årige kursus kun har studiestart her.

j e g  e r j o 
K U n  l i G e
B e G Y n D T !
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46-årige inger askehave var slet 
ikke klar til at slippe tøjlerne som 
prorektor. derfor passer det hende 
fremragende, at bestyrelsen på sit 
seneste møde valgte at forlænge 
hendes ansættelse med tre år. ug-
len har bedt inger fortælle om ud-
fordringerne i jobbet.

AF Anne bollerslev,  
AAU KommUniKAtion

- jeg befinder mig godt i jobbet. jeg får 
konstant udvidet min horisont og lærer 
noget nyt hver dag. der er hele tiden nye 
mennesker, nye projekter og nye pro-
cesser, og sådan noget trives jeg med. 
tre år er heller ikke ret lang tid, når man 
først lige skal finde ud af, hvad prorek-
torjobbet går ud på. så det passer mig 
fremragende, at jeg nu kun er halvvejs i 
forløbet, fortæller inger Askehave.

den tidligere professor i professio-
nel kommunikation føler, hun er vokset 
med opgaven og har noget at byde på 
som prorektor de næste tre år. det har 
også spillet en rolle i hendes overvejel-
ser, at universitetet står overfor at skul-
le skifte både rektor og direktør inden 
for de næste par år. 

ny ledelse Forude

- der kommer til at ske rigtig meget 
på ledelsesfronten de næste år, og jeg 
mener, det er vigtigt, at der er en form 
for kontinuitet. det er samtidig utrolig 
spændende og tilfredsstiller min nys-
gerrighed, at jeg måske om et års tid 
skal arbejde sammen med en ny rektor.

om hun selv går efter rektorposten? 
 - det er ikke min plan. det er et 

meget anderledes job at være rektor. 
som prorektor er man nummer to og 
skal støtte op om den vej, som rektor 
har valgt. jeg er også nummer to i en 
søskendeflok på fire og har været vant 
til at være den, der skulle holde styr på 
en initiativrig storebror og et par min-
dre søskende. jeg er typen, der gerne 
vil have indflydelse og overblik, men det 
handler ikke om magten. 

 På den anden side har jeg også lært, 
at man aldrig skal sige aldrig. jeg er jo før 
blevet overtalt til noget, jeg ikke troede, jeg 
skulle. det stod fx ikke på min karriereliste, 
at jeg skulle være prorektor. da jeg som 
institutleder for Kultur og globale studier 
blev hentet ind til stillingen, vidste jeg fak-
tisk ikke, hvad en prorektor lavede. 

MeningsFuldt joB

når man spørger inger Askehave, om hun 
føler, at hun står i skyggen af rektor, svarer 
hun, at Finn jo ikke er én, man står i skyg-
gen af. det lægger lidt op til et træk på smi-
lebåndet, men det er altså ikke møntet på 
deres fysiske fremtoning.

- vi har valgt ikke at have en prorektor for 
et bestemt område, for vi supplerer hinanden 
fint og har et afslappet forhold til arbejds-
fordelingen. Finn er i bund og grund nem at 
arbejde sammen med, og meget af dét, jeg 
arbejder med, er noget, jeg selv har valgt. jeg 
er glad for denne model, for det har givet mig 
mulighed for både at beskæftige mig med det 
interne og det eksterne på AAU.

som prorektor har inger Askehave en 
række forskellige roller. Hun er fx repræ-
sentant for universitetet, facilitator for 
samarbejde, stand in for Finn, projektleder, 
døråbner ind til universitetet og ud til ar-
bejdsmarkedet. 

 - det har været spændende at lære 
at repræsentere universitetet og forstå, 
hvad det indebærer. det er utrolig dejligt 
at mærke, hvor mange mennesker der 
virkelig sætter pris på universitetet og 
dét, vi gør. i disse sammenhænge bliver 
det klart, at universitetet er en betyd-
ningsfuld brik i et meget større spil, og på 
den måde bliver jobbet virkelig menings-
fuldt. da jeg sad på instituttet og rettede 
de studerendes opgaver, tænkte jeg ikke 
så meget på det. jeg håber ikke, andre er 
så skyklapagtige, som jeg har været, for 
nu ved jeg, at vi alle sammen kan være 
rigtig stolte af det, vi laver.

vigtige pindeMadder

i dag har inger Askehave ingen problemer 
med at gå til receptioner. men det var fak-
tisk én af de arbejdsopgaver, det tog tid at 
vænne sig til.

- jeg er vant til, at mit arbejde skal have 
et formål, og jeg havde svært ved at se det 
meningsfulde i at gå til receptioner og spise 
pindemadder. men jeg har lært, at det er vig-
tigt, at vi er til stede og fremkommelige, for 
det giver utrolig mange kontakter og netværk.

For at kunne fungere som facilitator for 
samarbejde, er det vigtigt for prorektoren at 
have en viden om og fornemmelse for, hvad 
der rør sig i forsknings- og undervisnings-
miljøerne.

- Universitetet kan blive langt væk, når 
man sidder her i rektoratet. så for at hol-
de mig ajour med, hvad der er på dagsor-
denen og diskuteres i fagmiljøerne, har jeg 
bl.a. bedt om lov til at deltage i dekanernes 
møde med deres institut- og studieledere 
med jævne mellemrum, og det er kun sAmF, 
som har valgt ikke at benytte sig af tilbud-
det. rektoratets kvartalsmøder med insti-
tutledere, studieledere og studienævnsfor-
mænd giver desuden en pejling på, hvordan 
organisationen forholder sig. de halvårlige 
medarbejdermøder ser jeg også som en 
god mulighed for dialog. 

nyt liv til pBl

noget af det første, den nye prorektor i sin tid 
fik ansvaret for, var at revitalisere Pbl. 

- det har været et af de mest spændende 
projekter, og det har givet genlyd i organisati-
onen på en god måde, siger inger Askehave.
Hun synes, det er utrolig vigtigt at værne 
om universitetets særkende. For selvom 
det er en model, der er udviklet for 40 år 
siden, så mener både undervisere og stude-
rende stadig, at den kan bidrage med noget, 
som traditionel undervisning ikke kan. det 
er hun blevet bekræftet i under sit arbejde 
med et Pbl-skrift til AAU’s 40-års jubilæum 
næste år.

- vi har ikke været så gode til at doku-
mentere, hvordan det er, vi arbejder med 
Pbl på AAU. men de seneste års opmærk-
somhed rettet mod Pbl, har været meget 
værdifulde. vi har fået etableret Pbl-aka-
demiet, og der er udgivet foldere med 
Pbl-principperne, så vi kan fortælle stude-
rende, ansatte, gæster udefra og aftagere, 
hvad vores studentercentrerede lærings-
form går ud på.

På den forlængede prorektors bord 
ligger et nyt, stort projekt, som hun er 
tovholder på. i forbindelse med den nye 
institutionsakkreditering skal universite-
tet nemlig udarbejde et kvalitetssikrings-
system.

- en af de helt store udfordringer bliver 
at få et fælles system på plads, som fun-
gerer på en klog, effektiv og smart måde. 
systemet skal indeholde produkter og pro-
cesser, som det giver mening at efterleve, 
og det bliver til på baggrund af input fra 
dem, der sidder med opgaverne i dagligda-
gen. min opgave i denne proces er at have 
overblik og sørge for, at systemet i sidste 
ende lever op til ministeriets krav, fortæller 
inger Askehave, der ikke helt har sluppet sit 
tidligere job.

- jeg kan godt savne det faglige miljø, 
undervisning og fordybelse, og jeg forsøger 
at vedligeholde min forskning og udgive en-
to ting om året samme med fagkolleger.

men indtil videre tager hun ”three more 
years” i rektoratet.

prorektor inger askeHave havde tidligere 
svært ved at se det meningsfulde i receptioner. 
nu ved hun, at det er utroligt vigtigt at sørge for, 
at universitetet er repræsenteret. Her er hun 
med uddannelsesminister morten østergaard 
og direktør Peter Plenge ved indvielsen af AAU 
i sydhavnen.
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n Y  p r O j e K T e K S A M e n  b e s t o d
den nye projekteksamen fik sin debut 
ved vintereksamen i januar og febru-
ar, hvor alle førsteårsstuderende har 
været til eksamen i grupper. på nogle 
uddannelser har også andre semestre 
været til projekteksamen i grupper, 
men til sommer gælder formen ved alle 
projektprøver.
     uglen har spurgt tre vejledere om, 
hvordan de har oplevet at eksaminere 
flere studerende på én gang. på aau’s 
Facebook-side har vi spurgt de stude-
rende, om de synes, gruppeeksamen er 
bedre eller dårligere end individuel ek-
samen. læs kommentarerne her.

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

Helt i AAU’s ånd
CArSTen BOjeSen, lektor og semesterko-
ordinator på første studieår, institut for ener-
giteknik, uddannet på AAu i 1985 og ansat i 
2010 efter en årrække i private produktions-
virksomheder. Har haft 2 syv-mandsgrupper 
til eksamen.

- jeg hilser projekteksamen i grupper 
velkommen tilbage. det er helt i AAU’s ånd: 
du laver projektet som team, og du sælger 
det som et team. det er fuldstændig logisk. 
ved den individuelle eksamen gav man ikke 
rigtig kredit til projektrapporten, for man 
skulle sikre sig, at den studerende fik alle 
de tekniske og faglige spørgsmål, og det var 
synd for de studerende. det er jo rapporten, 
de er stolte af, ikke at de kan ohms lov. ved 
projekteksamen er der også tid til de kon-
tekstuelle spørgsmål, og det giver et bedre 
overblik. de studerende lærer også af de 
andre og af deres svar.

med projekteksamen bliver de studeren-
de skolet til at gå direkte ud i virksomhe-
derne, for der arbejder man også i team, og 
man skal kunne præsentere sine resultater 
ved møder, hvor der er flere deltagere.

For os som eksaminatorer og censorer 
at det en udfordring at sørge for, at det ikke 
er dem med de vilde armbevægelser, der 
hele tiden løber med ordet. de stille og ge-
nerte studerende skal også høres, og det er 
i øvrigt mit indtryk, at denne gruppe oplever 
det som en hjælp og aflastning, at de andre 
er med til eksamen, så de ikke hele tiden er 
i fokus. men det er samtidig også vigtigt, at 
de øver sig i, at komme ud over det.

jeg er meget opmærksom på, at alle 
ikke får den samme karakter. rapporten 
lægger et niveau, og det er ikke særlig 
sandsynligt, at alle i en gruppe på syv kan 
ramme det samme niveau. der kan typisk 
være tre niveauers forskel i karaktererne – 
fx mellem 4 og 10. jeg synes, vi har en for-
pligtelse til at fortælle de studerende, hvor 
de står hver især. derfor skal man sikre sig, 
at man har et værktøj, hvor man kan notere, 
hvem der har svaret hvad.

som At  
Komme Hjem

SØren HUSTeD, ekstern lektor, institut for 
Kommunikation, uddannet på AAu i 2000 og 
ansat umiddelbart efter. Har været eksami-
nator og censor for otte grupper i denne ek-
samenstermin.

- jeg var skeptisk, da de fjernede grup-
peeksamen, for jeg er selv født ud af den 
tradition. så det er som at komme hjem! 
Projekteksamen i grupper passer til den 
særlige studieform, vi har i Aalborg med 
problembaseret projektarbejde. lærings-
forløbet begynder den dag, semestret star-
ter, og det slutter først i det øjeblik, den 
studerende går ud af eksamenslokalet. 
gruppebaseret eksamen er også et læ-
ringsrum, hvor de studerende kan lære af 
den diskussion, vi får dér.

en af udfordringerne ved den individu-
elle eksamen var, at vi bibeholdt gruppear-
bejdsformen, og det betød, at nogle stude-
rende begyndte at suboptimere. de tænkte 
på, hvordan de selv klarede sig bedst og 
holdt de gode oplæg tæt til kroppen. det 
er tydeligt, at de arbejder på en helt anden 
måde, når de skal tænke som gruppe. de 
får præsenteret nogle gennemtænkte op-
læg, som hænger sammen.

det er en virkelighedsnær eksamens-
form. når de studerende kommer ud, skal 
de også indgå i et arbejdsfællesskab, uan-
set om de bliver offentligt eller privat ansat. 
det er også en dynamisk eksamensform. 
de studerende er så tændte og virkelig op-

m æ r k -
somme, og 
de lærer også af at 
skulle give hinanden plads. det er faktisk 
gledet meget uproblematisk, uden vi har 
skullet være ordstyrere. 

 de studerende har været meget be-
kymrede, og nogle har også været irrite-
rede, for de har jo aldrig prøvet gruppeek-
samen før. det er jo også en udfordring, at 
du måske kommer til at blotlægge dig selv 
i eksamenssituationen eller bliver rød i ho-
vedet. når jeg har spurgt dem bagefter, har 
de fleste været glade og synes, det er en ret 
ok eksamensform.

eKsAmensForm  
som Alle Andre 

CHArlOTTe OverGAArD, adjunkt og koor-
dinator på Folkesundhedsvidenskab, institut 
for sundhedsteknologi, cand.scient.san fra 
sdu og ph.d. fra AAu i 2012. Har været ek-
saminator for to grupper og intern censor 
for to.

i min optik, er gruppeeksa-
men en eksamensform 
med muligheder og 
begrænsninger som 
alle andre.

min oplevelse er, 
at gruppeeksamen 
er en udmærket 
form, som giver de 
studerende mulighed 
for at tænke sig mere 
om og forme faglige ar-
gumenter, mens de andre 
taler. den er ikke så lærersty-
ret som en individuel eksamen, og 
de studerende kan tage mere ansvar for, 
hvornår de markerer sig med et svar og for 
at byde ind med faglige refleksion og per-
spektiveringer. det opleves derfor lettere at 



UDDAnnelSe 13 Uglen

For, imod og hverken-eller. de studerende ser forskelligt på gruppeeksamen. 
vi bringer her et udpluk af synspunkter fra aau’s Facebook-side. se flere på: 
www.facebook.com/aalborguniversitet

SiMOne jUDY neiST 
jeg hadede da jeg hørte gruppeeksamen blev genindført men må sige at jeg er vendt 
180 grader. det er en stor hjælp for os som er nervøse at have andre at støtte os til. og 
alle bliver hørt. man markerer stille og roligt hvis man vil besvare og kan man ikke lige 
komme på det, kan noget af det, en gruppe kammerat siger, gøre at man selv husker 
noget og dermed kommer på banen. man går ikke i sort på samme måde. så jeg er i 
hvert fald fan af gruppeeksamen nu.

jOn rAM BrUUn-peDerSen 
i teorien burde gruppeeksamen kunne tillade dybere samtaler. i praksis føler jeg ikke 
det er tilfældet, samt at den i værste fald tillader nogle folk at gemme sig og andre at 
overtage. Udover er der et paradoks i at gruppeeksamen indfører et individuelt ansvar 
(at opnå en god karakter) såvel som et kollektivt ansvar (ikke at brase ud med alt hvad 
man ved af respekt for andres taletid), til en eksamen hvor der kun er udbytte for den 
enkelte studerendes samlede præstation.

CHArlOTTe BUST SiGvArDT 
jeg var til tre gruppeeksaminer sidste semester. jeg synes det var en god oplevelse, 
det mindede mest af alt om udvidede vejledermøder, hvor der tilfældigvis også var en 
censor til stede. :-) om det er bedre eller dårligere end individuel eksamen, kan jeg ikke 
svare på. det er anderledes i hvert fald, og begge ting har sine negative og positive sider.

MADS HOlM FreDeriKSen 
det burde være op til gruppen at kunne vælge eksamensform for at sikre at der både 
var plads til dem der er for og imod på AAU.

MiKKel UnDerlin ØSTerGAArD 
gruppeeksamen har sine styrker og svagheder. Klare styrker er, at man som gruppe 
er i stand til, at opnå et højere niveau i diskussioner under eksamen, men også at flere 
perspektiver som regel inddrages i debatten. desværre foreligger risikoen ved, at en fra 
gruppen fremlægger ens pointe før en selv og dermed opnår den kredit, som man ville 
have opnået i en individuel eksamen.

bedømme, om de studerende har opnået de 
højere læringsniveauer, som beskrevet fx i 
blooms taksonomi. desuden er der bedre 
tid til at diskutere selve projektet.

som nyansat udefra har jeg oplevet en 
del ”hype” og mange ”vedtagne sandhe-
der” om gruppeeksamen. jeg undrer mig 
over, at gruppeeksamen udråbes som en 
”naturlig” eksamensform for projektarbej-
det, når såvel projektarbejde som eksamen 
i den grad er kultur- og ikke naturfænome-
ner. noget andet er fx dogmet om, at grup-
peeksamen giver de studerende mulighed 
for at lære af hinanden. de studerende må-
ler sig rigtig meget med hinanden. men det 
er ikke sikkert, at de pr. automatik forstår 
deres niveau i forhold til hinanden, for de 
måler ikke nødvendigvis på de samme pa-
rametre som bedømmerne. 

 jeg synes også, der er en vis idyl-
lisering af gruppernes samarbejde og 
en manglende anerkendelse af, at nog-
le studerende har en udpræget konkur-
rencementalitet. langtfra alle grupper er 
velfungerende, og er der store konflikter i 
gruppen, kan det være en stor udfordring 
at gå til eksamen som gruppe og have den 
tillid til og respekt for de andre, som grup-
peeksamen lægger op til. 

 i undervisergruppen havde vi forbe-
redt os selv og de studerende grundigt og 
defineret nogle rammer for eksamen. det 
er bl.a. vigtigt at gøre klart, at eksaminator 
tager ansvar for, at alle gruppemedlemmer 
kommer til orde og får mulighed for at få 
deres opfyldelse af læringsmålene belyst. 

 Men som eksaminator er der mange 
ting at holde styr på ved eksamen, og man 
er som en vredet klud bagefter. selvom man 
har lavet et skema med alle spørgsmål til 
at notere, hvordan de studerende svarer, er 
det svært at nå at registrere svar. desuden 
udvikler eksamen sig ofte induktivt, og man 

oplever behov for at forfølge nye veje. så 
man er nødt til at have et godt samar-

bejde med censor, der virkelig skal 
have pen på papir. en observatør til 
at hjælpe med dokumentation ville 
være meget nyttig.

s t U d e r e n d e 
U e n i g e  o m  

G r U p p e e K S A M e n
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H v e m  s K A l  væ r e  Å r e t s  u n d e r v i s e r ?

HuM

lektor Bodil stilling BlicHFeldt, in-
stitut for Kultur og globale studier, er valgt 
til årets Underviser på Humaniora 2013 af 
fakultetets studerende. i de studerendes 
nominering af bodil stilling blichfeldt hed-
der det bl.a.: Hun er en fantastisk person, 
hun er en ven, før hun er underviser.

bodil stilling blichfeldt underviser bl.a. i 
forbrugeradfærd og metode på kandidatud-
dannelserne i tourism og culture, commu-
nication and globalization. Udover sit virke 
som underviser er bodil stilling blichfeldt 
forfatter til en lang række videnskabelige 
artikler, og hendes forskning dækker felter 
som branding, innovation og vidensfilosofi. 

det er dog ikke udelukkende bodil stil-
ling blichfeldts faglige kompetencer, der 
ligger til grund for de studerendes valg af 
netop hende som årets Underviser. i de stu-
derendes nominering tegner der sig et bille-
de af bodil stilling blichfeldt som et yderst 
sympatisk menneske, der lægger sin sjæl i 
at hjælpe de studerende i alle henseender. 

Hun bliver beskrevet som yderst enga-
geret og motiverende, og hendes evne til at 
få de studerende til at føle sig trygge i alle 
akademiske situationer bliver fremhævet. 
Hun bliver ligeledes rost for sin måde at un-
dervise på samt for hendes ekstraordinært 
hurtige e-mailrespons. Alt i alt bliver hun af 
de studerende beskrevet som en undervi-
ser, der ”møder og overstiger” de studeren-
des forventninger på alle punkter.

teknat

 
proFessor torBen larsen, institut for 
elektroniske systemer, er valgt blandt 14 
indstillede kandidater til årets Underviser 
på det teknisk-naturvidenskabelige Fakul-
tet. de studerende, som har indstillet ham, 
fremhæver blandt andet hans fantastiske 
undervisning, vejledning og enorme hjælp-
somhed med at skaffe dem på studieophold 
i udlandet via gode kontakter.

de studerende skriver bl.a.: torben har 
i foråret 2012 undervist i kurset ”scientific 
computing and sensor modelling”. det er 
første gang, dette kursus kører, så torben 
har brugt en masse af sin egen tid på at 
forberede kurset, bl.a. har han i forbindelse 
med dette kursus skrevet en bog, da eksi-
sterende materiale ikke har været tilfreds-
stillende. torben har gennem kurset tilføjet 
og rettet ting til bogen, hvilket har betydet, 
at de studerende har kunnet komme med 
deres kommentarer til bogen.

når torben er vejleder for en gruppe, 
starter man med at sætte sig og planlægge 
alle vejledermøder, hvilket sikrer, at grup-
pen får den mængde vejledning, som de har 
fået tildelt. og at torben har sat tid af til at 
læse materiale inden vejledermødet. med 
torben som vejleder er det ikke kun det fag-
lige i projektet, der har fokus, der er i lige så 
høj grad fokus på processen.
der er ingen tvivl om, at torben er en sær-
deles travl mand, men når man har en af-
tale med torben, bliver den altid overholdt, 
og han er til stede og forberedt, og man 
går derfra med en god fornemmelse. Alle 
de ovenstående ting gør torben til en yderst 
vellidt mand blandt de studerende.

 

 
 

 

saMF

lektor svetla triFonova Marinova, 
institut for økonomi og ledelse, er valgt 
til årets Underviser, fordi hun har gjort sig 
positivt bemærket hos de studerende som 
en dygtig og inspirerende forelæser. i hen-
des undervisning går teori hånd i hånd med 
praktiske eksempler, så de studerende fin-
der det nemt at forstå den nye viden. 

også som vejleder får svetla ros for at 
være engageret og indlevende. Hun viser 
overskud og tager sig den nødvendige tid til 
at hjælpe, når de studerende har brug for 
det. ved eksamen hjælper hendes personli-
ge varme og venlighed de studerende til at 
føle sig tilpas i en ellers stressende situa-
tion. svetla marinova er et godt eksempel 
på, hvordan personligt engagement forenet 
med Pbl-modellen kan hjælpe studerende 
til at nå deres potentiale.

svetla marinova er nomineret på bag-
grund af en afstemning blandt de sam-
fundsvidenskabelige studerende. de stu-
derende udtaler bl.a. følgende om svetla 
marinovas undervisning:
- she is the only teacher that knows how 
to explain the courses and also she is very 
aware of the conditions that every student 
face when coming to denmark.

- Hun er dygtig, venlig, engageret og in-
spirerende som lærer

- An expert in her field, aside from the 
theoretical knowledge she is practical as 
well, explicit in her presentation, supporti-
ve with students but objective at the same 
time, her personality motivates the stu-
dents, and she gets straight to the point 
without talking around the subject.

de studerende på aau’s fire fakulteter har nu peget på deres kandidater til prisen Årets underviser, som uddeles i forbindelse 
med årsfesten den 12. april. se kandidaterne her og læs uddrag af indstillingerne. sidste års modtager af det obelske Familie-
fonds undervisningspris blev professor erik lund, institut for Mekanik og produktion.

HuM’s kandidat bodil stilling blichfeldt er bl.a. 
ekstraordinært hurtig på e-mail.

teknat’s kandidat torben larsen her med en af de 
studerende, der havde peget på ham, mads berre eriksen.

saMF’s kandidat svetla marinova udviser over-
skud og tager sig den nødvendige tid til at hjælpe de 
studerende.
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e - væ r k t ø j e r 
t i l  g r U P P e A r b e j d e

e-læringssamarbejdet ved aau, elsa, 
yder support til de to e-værktøjer ado-
be connect og Mahara, som på forskel-
lig vis kan understøtte de studerendes 
gruppearbejde. elsa har skrevet to ar-
tikler om henholdsvis adobe connect og 
Mahara, som du kan læse herunder. på 
elsas hjemmeside kan du læse mere 
om adobe connect og Mahara samt hen-
te guides og kontakte support: www.
elsa.aau.dk 

Adobe connect 
viDeO OG virTUelT  

SAMArBejDe

moodle er et system, som næsten alle ken-
der i forbindelse med deres dagligdag på 
Aalborg Universitet, men der findes også et 
andet tilbud, som mere er målrettet de stu-
derende og deres gruppearbejde – nemlig 
Adobe connect

 e-læringssamarbejdet ved Aalborg Uni-
versitet (elsA) supporterer i samarbejde 
med danish e-infrastructure cooperation 
(deic) Adobe connect, som frit kan tilgås fra 
deic.dk. Adobe connect kan facilitere video-
konference med mulighed for skærm- og 
fildeling, chat og andre virtuelle kollaborati-
onsfunktioner mellem flere personer. 

e-læringskonsulenterne marie glase-
mann og tom gregsen fra elsA har skrevet 
en artikel, der beskriver ovennævnte system 
i relation til gruppearbejde. På baggrund af 
en igangværende brugerundersøgelse giver 
artiklen samtidig et indblik i, hvordan stude-
rende bruger Adobe connect i forbindelse 
med deres studier. Artiklen kan findes på 
elsAs hjemmeside : kortlink.dk/bymn
 

MaHara kan bruges til online-samarbejde på tværs 
af alle AAU’s studier og campusser.

mAHArA
FilDelinG OG epOrTFOliO  

SAMMen MeD MOODle

mahara er et online-værktøj, der kan bru-
ges i forbindelse med gruppearbejde fx til 
at have fælles lagerplads, diskussioner og 
præsentationer af gruppens fælles arbejde 
med anvendelse af bl.a. video, dokumenter 
og google Apps. mahara kan også bruges 
til at bygge en privat Portfolio med lignende 
elementer. 

For både Portfolio og gruppearbejdet 
gælder, at dét, man lægger ind i mahara, er 
privat (eller privat for gruppen), indtil man 
aktivt giver adgang for andre. 

der er én fælles mahara-server for hele 
AAU, så der kan dannes grupper på tværs af 
studier og campusser. Alt, der kræves for at 
logge ind i mahara, er en @xxx.aau.dk mail-
adresse. man kan logge direkte ind i mahara 
på adressen mahara.aau.dk eller via et link 
fra moodle, hvis det er sat op. Hvis der log-
ges ind fra moodle, bliver man ikke bedt om 
brugernavn og password, da der er “sing-
le sign-on” og ens profiloplysninger bliver 
automatisk taget med.

grupperne kan dannes enten med åben 
tilmelding, tilmelding via anmodning eller 
tilmelding via invitation. i forbindelse med 
oprettelsen af en gruppe bestemmer man 
altså selv, hvor restriktiv adgang der skal 
være. når man laver præsentationer inde i 
grupperne, bestemmer man så yderligere, 
om det kun er gruppen, der skal kunne se 
præsentationen, eller om der evt. også skal 
være adgang for andre studerende eller un-
dervisere. 

sund

Kåringen af adjunkt sHellie Boud-
reau, institut for medicin og sundheds-
teknologi, bunder i en flot indstilling, som 
viser, at shellie både evner at undervise og 
vejlede.
som vejleder møder shellie boudreau altid 
glad, frisk og engageret op til vejledermø-
derne. Hun udviser en interesse og mo-
tivation for projekterne, som er på højde 
med hendes egen forskning. en indstilling, 
som smitter af på gruppernes motivation 
til at yde en ekstra indsats. Herudover er 
shellie altid klar med en hjælpende hånd 
samt hurtige og relevante tilbagemeldinger 
og arbejdsblade. 

er shellie vejleder, får hun de studeren-
de til at føle, at projektet er ekstra vigtigt 
og brugbart. eksempelvis har hun selv im-
plementeret flere af de studerendes ideer 
i sine egne studier og har efterfølgende 
investeret meget tid i at hjælpe grupperne 
med at omforme projekterne med henblik 
på udgivelse i et videnskabeligt tidsskrift.

som underviser fanger shellie de stu-
derendes opmærksomhed med interes-
sante og tankevækkende forelæsninger, 
der i høj grad involverer de studerende. 
Forelæsningerne er altid veltilrettelagte, 
veludførte og shellie udstråler en lidenskab 
og interesse for emnerne. shellie formår på 
engelsk at forklare forholdsvis kompliceret 
materiale på en forståelig og spændende 
måde, og samtidig relatere det til praktisk 
anvendelse indenfor fagområdet.

sund’s kandidat shellie boudreau får de studerende 
til at føle, at deres projekt er ekstra vigtigt og brugbart.
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U n D e r v i S n i n G 
P å  s t o r e  H o l d
pædagogiske diskussioner på aau 
drejer sig ofte om det problemorien-
terede projektarbejde. Men forelæs-
ninger udgør også en væsentlig del af 
undervisningen på universitetet. og 
holdene vokser i auditorierne i takt 
med, at flere studerende bliver opta-
get. på årets undervisningens dag i 
april er der blandt andet fokus på un-
dervisning på store hold. uglen brin-
ger på de næste tre sider artikler om 
udfordringer ved masseforelæsning-
er og forslag, der kan være med til at 
engagere de studerende og give dem 
et højere udbytte af undervisningen.
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i n T e r A K T i v e  
F o r e l æ s n i n g e r
der er et stort potentiale for at udvikle forelæsninger og 
tavleundervisning -  til gavn og glæde for både studeren-
de og forelæsere. det viser erfaringerne med et quiz-in-
spireret forsøg på sociologi i efteråret. 

AF trond beldo KlAUsen, leKtor, institUt For sociologi 
og sociAlt Arbejde

med det støt stigende optag bliver holdene på sociologi stør-
re og større. På bacheloruddannelsen er de fleste hold på over 
100 studerende, hvilket ikke giver særlig meget rum for dialog 
til forelæsningerne. det er tit kun en håndfuld studerende, der 
stiller spørgsmål undervejs, og det er ikke til at vide, hvor re-
præsentative de er.

For at blive klogere på de studerendes forståelse har jeg i ef-
teråret anvendt ”student response system” i 10 af mine forelæs-
ninger, fortrinsvis i kvantitativ metode og statistik, men også i mere 
teoriprægede forelæsninger. 

student response system fungerer på samme måde, som 
når ”Hvem vil være millionær”-deltagere spørger salen om 
hjælp: Hver enkelt studerende i auditoriet svarer på spørgsmål 
ved hjælp af et ”response card”, og de studerendes svar kan af-
læses på en almindelig Power Point-slide i auditoriet. dermed 
får man et umiddelbart indtryk af de studerendes forståelse af 
stoffet.

samlet set tyder erfaringen og evalueringerne på en meget 
gavnlig effekt af at inddrage de studerende i tavleundervisning, 
som vi undervisere tit italesætter som envejskommunikation – 
især hvad de efterhånden meget store hold angår.

kræver ForBeredelse

mine spørgsmål var hovedsageligt faktuelle spørgsmål vedrøren-
de den enkelte forelæsnings tema. men jeg brugte det også til at 
stille mere holdningsprægede spørgsmål, hvilket gav anledning til 
en generel diskussion af surveymetodik, som var et deltema i un-
dervisningen. og jeg brugte det ikke mindst til at tage vanskelige 
temaer frem igen for at finde ud af, om de studerendes forståelse 
blev bedre i løbet af forelæsningsrækken. 

jeg lavede ca. 10 spørgsmål til hver forelæsning. disse 
blev fordelt på fire ”slots” i løbet af den halvanden time, fore-
læsningen varede. og indtrykket fra forelæsningerne, som ud-
gjorde ca. en tredjedel af det samlede kursus, er meget positivt. 
interessen fra de studerende var stor, svarvilligheden var høj 
og gentagelse af svære spørgsmål viste, at der var en markant 
stigning i andelen af rigtige svar. og ikke mindst var fremmødet 
rigtig flot. min dårligst besøgte forelæsning havde 78 studeren-
de, i 2011 var det ca. 30.

det tog heller ikke så megen ekstra tid fra forelæsningen, da 
hvert spørgsmål typisk besvares på 30 sekunder. det, som deri-
mod tog tid, var forberedelsen. ➟



UDDAnnelSe 18 Uglen

i gennemsnit brugte jeg nok det meste 
af forberedelsesnormen på fire timer per 
forelæsningstime til at lave spørgsmål, finde 
gode svar- 
alternati-
ver, give 
dem en 
fornuf t ig 
placering, 
lave layout 
samt ana-
lysere sva-
rene efter forelæsningen for at finde ud af, 
hvilke spørgsmål der skulle stilles igen, og 
evt. hvilke justeringer der skulle foretages til 
de efterfølgende forelæsninger. så det er ikke 
gratis. men er det så det ekstra arbejde værd? 
det spørgsmål kan besvares på flere måder. 

studerende tilFredse

selv tog jeg det op på min sidste forelæs-
ning, hvor jeg simpelthen stillede spørgs-
målet: ”Hvor godt synes du, ”student 
response system” fungerer i undervisnin-
gen?” Her mente hele 73 pct. af de stude-
rende, at det fungerede meget godt, mens 
21 pct. svarede ”godt”. det vil sige, at 94 pct. 
af de studerende valgte de to mest positi-
ve svaralternativer, og ingen placerede sig i 
den anden ende af skalaen.

På opfølgningsspørgsmål angav de fle-
ste ”hurtig respons på egen forståelse” og 
”kærkomne afbrud i undervisningen” som 
det mest positive ved systemet. og i den 
endelige semesterevaluering kom der også 

mange positive kommentarer, selv om der 
ikke eksplicit blev stillet spørgsmål om an-
vendelsen af ”student response system”.   

jeg får vanligvis 
meget gode evaluerin-
ger af min undervis-
ning fra de studerende, 
men især min pædago-
giske form har fået et 
nøk opad. og der har 
været flere studeren-
de end tidligere, der 

generelt kommenterer på undervisernes 
pædagogiske form. så ”student response 
system” har nok været med til at indføre en 
ny målestok.  

Muntre Forelæsninger

student response system bør dog anven-
des med omtanke, så teknologien ikke tager 
over, når man planlægger undervisningen. 
overforenkling af stoffet er en oplagt fald-
grube. en anden er falsk tryghed. et rigtigt 
svar på et multiple choice-spørgsmål lige 
efter, at stoffet er præsenteret til en fore-
læsning, giver ingen garanti for en lang-
varig dybere forståelse. så der skal stadig 
knokles med bøgerne og projekterne for at 
sikre indlæringen.

men sjovt har det været, det er der 
ingen som helst tvivl om! jeg havde slet 
ikke kunnet forestille mig, at der kunne 

det koM Bag pÅ Mig, at 
Man kunne Blive sÅ For-
ventningsFuld aF at Holde 
sine egne Forelæsninger.

trond Beldo klausen brugte også student response system til at undersøge, hvad de studerende mente 
om systemet.

studerende oM ”quiz-Metode”
konkurrenceelementet fastholdt min opmærksomhed og motiverede mig.
Man lærte dobbelt så meget, når man blev inddraget i forelæsningen.
tronds response cards er en geniAl idé - man får et meget større udbytte, 
når man selv deltager (på andre måder end et almindeligt spørgsmål fra 
forelæser til elever).
For eksempel virker det rigtig godt, fordi man bliver aktiveret og skal tage 
stilling til noget.  
det er utrolig motiverende, og det giver lige et ”boost”, når man svarer rigtigt.
det er den bedste undervisning, jeg har modtaget på universitetet, da det 
giver en helt anden indlevelse!

Semesterevalueringen på 5. semester Sociologi 2012
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m A n g e  F o r e l æ s n i n g e r  
e r  S p i l D T i D

blive så megen munterhed til forelæs-
ninger i kvantitativ metode for sociolo-
gistuderende. det kom også bag på mig, 
at man kunne blive så forventningsfuld 
af at holde sine egne forelæsninger, for-
di man ikke vidste, hvad de studerende 
ville svare.  så tusind tak til alle socio-
logistuderende, der har været ”forsøgs-
kaniner” i efteråret. det har været en 
fornøjelse at holde forelæsninger for jer.  

Fakta

student  
response systeM 

til forsøget med student re-
sponse system har jeg anvendt et 
program, der hedder turning Point, 
som er fuldt kompatibelt med Pow-
erPoint. spørgsmål-slides bliver 
udstyret med en ”timer”, som angi-
ver, hvor lang tid de studerende har 
til at afgive et svar og en ”counter”, 
som registrerer, hvor mange der 
har svaret. svarene modtages af 
en ”receiver”, som placeres i fore-
læserens computer. resultaterne 
bliver vist som diagrammer i den 
slide, hvor spørgsmålene stilles. 

Boomet i antallet af studerende på aau 
har ført til flere masseforelæsninger 
med over hundrede studerende. derfor 
skal underviserne i højere grad styre læ-
reprocessen og skabe interaktion. ellers 
får de studerende ikke særlig meget ud 
af undervisningen. det mener lektor og 
underviser i økonomi poul thøis Madsen. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

- en stor del af vores forelæsninger er ren 
spildtid. sådan lyder den provokerende på-
stand fra én af de lektorer, der gennem flere 
år har stået for undervisningen i auditorium 
t på strandvejen i Aalborg, hvor der er plads 
til 300 studerende.

- det er min påstand, at undervisernes 
hovedindsats og -interesse er indholdet i fo-
relæsningerne. langt de fleste forelæsere 
bygger på en implicit antagelse om, at jo bedre 
indholdet er, jo mere vil de studerende lære. 
Herved bygger man uafvidende på den såkald-
te tankpasserpædagogik, hvor viden er noget, 
man tanker op ved at hælde det ind i ørene på 
de studerende. det fungerer måske godt for 
underviseren, men fungerer det for de stude-
rende, spørger lektor og underviser i økonomi 
på bl.a. det samfundsvidenskabelige Fælles-
semester, Poul thøis madsen, retorisk.

Han er overbevist om, at de studerende 
får mere ud af undervisning på mindre hold, 
men han har også erkendt, at store forelæs-
ningerne er kommet for at blive. derfor er han 
meget optaget af, hvordan underviserne kan 
øge de studerendes udbytte ved store fore-
læsninger, som han definerer som: ”når der 
er så mange, at du ikke kan deres navne”. skal 
han sætte antal på, ligger det over de 40.

”less is More”

- det er jo mærkeligt, at vi har undervisning 
på højeste niveau og ikke har større fokus 
på selve undervisningen. der burde være 
pædagogikundervisning for lektorer og pro-
fessorer, mener Poul thøis madsen, som 
selv læser meget for at finde ud af, hvordan 
han kan forbedre de store forelæsninger. 

det handler for ham også om jobtilfreds-
hed og stolthed over dét, han gør. gennem 
årene har han afprøvet en række ideer (se 
side 20), som han har fået positive tilbage-
meldinger på fra de studerende.  

- den gode underviser er engageret og 
har en glæde ved sit fag! og så skal du ind-
drage de studerende og få dem til at reflek-
tere konstant. På den måde får du også hele 
tiden feedback, så du løbende kan justere 
din undervisning og fornemme, hvor de 

studerende er. det er din opgave at skabe 
bevidsthed om centrale begreber og det 
universelle i fagene, ikke at få så meget stof 
med som muligt. i undervisningen gælder 
det, at ”less is more”. det kan godt være, at 
læreren kan nå det hele på en forelæsning, 
men kan de studerende?

kortere lektioner

- Poul er en rigtig god underviser, og han har 
jo også været årets underviser på AAU for et 
par år siden. jeg har prøvet at teamteache 
med ham flere gange om projektarbejdet, 
og jeg har meget respekt for hans undervis-
ningsform, og den kontakt han har med de 
studerende, siger malene gram, studieleder 
for skolen for Kultur og globale studier. 

Hun fandt det derfor oplagt at invitere 
Poul thøis madsen, da der var institutdag på 
institut for Kultur og globale studier. 

- Poul serverede rigtig mange nye ide-
er for os på institutdagen. Han fortalte fx, at 
han selv er begyndt at undervise 3 x 30 mi-
nutter i stedet for 2 x 45 minutter, som har 
været standardformen på mange sAmF- og 
HUm-uddannelser. Hans erfaring er, at han 
meget nemmere kan holde de studerendes 
opmærksomhed også på meget store hold, og 
fremfor alt er det en form, som de studerende 
er rigtig glade for. det skal selvfølgelig tænkes 
igennem, om det er muligt at få de studerende 
ind og ud i to pauser uden at tabe tid.

næsten toMMe slides

en anden af Pouls ideer, som malene gram 
fremhæver, er en alternativ brug af PowerPoint. 

- nogle studerende vil gerne have slidese-
ne på forhånd, men det er ikke altid pædago-
gisk optimalt, at fx konklusionerne er draget 
(af læreren) på forhånd. det kan måske også 
være lidt for let at skippe forelæsningen, når 
man har fået oplægget. Poul fortalte, at han 
giver de studerende sin PowerPoint-præsen-
tation i forvejen. men den er temmelig tom og 
bliver først gradvist fyldt ud med de stude-
rendes input undervejs i forelæsningen.  den 
udfyldte præsentation bliver efter forelæs-
ningen gjort tilgængelig for de studerende. 

Poul thøis madsen mener ikke, at hans 
ideer er et columbusæg, men de øger de stu-
derendes udbytte.

- man skal dog ikke regne med, at man 
bliver en mere populær underviser, bare for-
di man følger mine råd. At studerende lærer 
mere giver ikke nødvendigvis den store popu-
laritet. tit er det jo netop ofte trælst og hårdt 
arbejde at lære – men det lønner sig på den 
lange bane – for såvel studerende som lærere. 
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1 1  i D e e r  t i l  s t o r e  
F o r e l æ s n i n g e r

Hvordan øger man de studerendes udbytte ved store forelæs-
ninger? poul thøis Madsen, lektor ved institut for statskund-
skab, har afprøvet en række ideer, som han gerne vil give 
videre til inspiration og debat.

1. Giv iKKe De STUDerenDe Mere for, end de kan nå at læse til 
forelæsningen. På sAmF vil det sige 20-30 sider (afhængigt af hvor 
mange kurser de har på samme tid). For meget læsestof gør alle 
studerende til dårlige studerende, viser den pædagogiske forskning.

2. UDFØrliG læSevejleDninG: det er der især behov for, hvis 
der er mange kilder og mange sider. Her kan underviseren hjælpe 
de studerende med at fokusere ved i en læsevejledning at udpege 
de vigtigste sider, men også skrive noget om, hvad man forventer, 
at de får ud af at læse kilderne.

3. FOrTOlK penSUM SelvSTænDiGT i forelæsningen. dvs. undgå 
både direkte gentagelse og at tale om noget helt andet end pensum. 

4. HOlD FOKUS. ofte giver det mening for forelæseren med diver-
se digressioner og eksempler, men overvej nøje, hvornår det giver 
mening for modtageren og ikke bare opleves som støj.

5. ArBejDSSpØrGSMål: en måde at styrke fokus i forelæsning-
erne på er at formulere arbejdsspørgsmål på forhånd, som de stu-
derende får inden forelæsningerne og opmuntres til at besvare 
inden forelæsningen (gerne på skrift ved mindre hold). det giver 
også læsningen mere mening og fokus. 

6. BeSvAr ArBejDSSpØrGSMålene på klassen i samarbejde 
med de studerende. ved helt store hold har jeg gjort det ved at 
skrive deres svar på en slide og derefter vise dem mine præfabri-
kerede svar. Alternativt kan man opmuntre dem til at sende skrift-
lige svar inden forelæsningen.

7. UDviKl inTerAKTive TeKniKKer. en af de teknikker, der har 
fungeret bedst for mig, er at udfylde ’tomme’ skemaer i samar-
bejde med de studerende, som sammenfatter vigtige dimensioner 
ved de gennemgåede teorier. meningsmålinger og håndsopræk-
ning er andre muligheder.

8. BrYD 2 x 45 Min. TYrAnnieT – til fordel for 3 x 30 min. lektio-
ner. Pædagogisk forskning viser, at man kan holde de studerende 
fangne i 20-30 min., og den periode er endog nok for nedadgående.  

9. SliDeS: begræns antallet af slides og tekstmængden på slides. 
læs ikke slides op.

10. STil KrAv Til De STUDerenDe. det gennemgåede må meget 
gerne være svært og udfordrende – især hvis du kan forklare det 
meste, så de fleste kan forstå det.

11. ArBejD MeD DiT FOrHOlD Til De STUDerenDe: 
• behandl dem ligeværdigt, med respekt og autoritet
•  bliv ikke sur, fordømmende og moraliserende, hvis de ikke rækker 

hånden op (’vi er ikke dumme’, som en skrev til mig i en evaluering)
•  vær ikke bange for dem
•  indrøm fejl – vær ikke bange for at vise svaghed.

s t o r e  H o l d 
i n T e T  p r O B l e M

- jeg synes faktisk ikke, det er et problem at undervise større 
hold. dét at gå ind i et rum med et par hundrede studerende er, 
hvad jeg hele tiden har forventet at skulle som universitetsper-
son, og det fungerer godt for mig, siger ben dorfman, lektor ved 
institut for Kultur og globale studier. 

Han er uddannet og har undervist i UsA, hvor han har holdt 
forelæsninger for hold med 3-400 studerende. På AAU undervi-
ser han typisk omkring 100 på internationale studier, engelsk.

- jeg ser det som en mulighed for at folde mig ud, være in-
tellektuel og afholde en traditionel forelæsning, hvor jeg deler 
den viden, jeg har opnået ved i mange år at studere og skrive 
om filosofi, moderne historie, international politik med videre.

Har du gode forslag til andre undervisere?
- Husk, at det er din viden, de studerende er kommet for at få. 
det er op til dig at tage de studerende med ned ad de intellek-
tuelle og etiske stier, du mener, vil lede dem til det mål, de skal 
nå. man skal have et intuitivt forhold med mange på en gang, så 
ingen metoder bør blive opfattet som for yderliggående – ”olds-
chool” eller ”newschool”.  

efter min mening giver store hold ikke underviseren mange 
andre muligheder end at være sig selv, da det største fokus er 
på underviseren og hendes eller hans evne til at ”lede” holdet. 
man er tvunget til at åbne sig selv og sin viden for de studerende 
og lade det stå som et kritisk sted, hvor de studerende har mu-
lighed for at engagere sig.

U n D e r v i S n i n G e n S  
D A G

Undervisningens dag er for viP-medarbejdere på AAU og an-
dre med ansvar for uddannelses- og undervisningsopgaver. 
På campus Aalborg og på campus esbjerg foregår det ons-
dag den 17. april og på campus København torsdag den 18. 
april. 

dagen består af en kombination af oplæg, workshops 
samt et lokalt arrangement om eftermiddagen arrangeret af 
studienævn, skoler eller fakulteter. der er bl.a. fælles oplæg 
af forskningsleder camilla Hutters, center for Ungdoms-
forskning ved Aarhus Universitet, om: ”Universitetsstuderen-
des tilgange til uddannelse og læring” samt workshops om 
undervisning på store hold.  

Fx står tre adjunkter fra tre forskellige institutter på AAU 
for workshoppen: ”Undervisning af store grupper i auditorier”, 
mens professor troels Pedersen, institut for elektroniske sy-
stemer, holder workshop på engelsk om: ”Activating teaching/
learning activities in large group teaching”.

tilmelding til Undervisningens dag foregår på
kortlink.dk/c6ey 
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s U c c e s  m e d  A A U - S A T e l l i T

S p r O G C A M p 
F o r  t A l e n t e r

Knap 150 nordjyske gymnasieelever med en særlig interesse for 
fremmedsprog var i januar samlet en weekend til sprogcamp på 
Hjørring gymnasium og HF. Fremmedsprog i en globaliseret verden 
var overskriften på campen, der var arrangeret i samarbejde med 
AAU, som stillede med både studerende og undervisere. Fokus var 
på det talte sprog i en anvendelsesorienteret sammenhæng, og der-
for var der også virksomheder med på campen. bl.a. ecco, targit, 
som producerer forretningssoftware, og beauté Pacifique, der sæl-
ger hudplejeprodukter.

campen omfattede otte sprog, og deltagerne skulle bl.a. arbejde 
med en case, hvor de fx prøvede at tale med kunder, besvare tele-
fonopkald og mails. teresa schultz, der går i 3.g på Frederikshavn 
gymnasium og HF, deltog i campen med faget spansk. Hun siger:

- det var en lærerig weekend, hvor fremmedsprogene fik lov til 
og mulighed for at hæve sig til et niveau, som ikke er muligt i den 
daglige undervisning. 

det er andet år AAU og Hjørring gymnasium og HF arrangerer 
camp for sprogtalenter i gymnasiet.

Hør ekstern lektor i spansk, Ana maría macías,  fortælle om campen i 
beauté Pacifiques video: kortlink.dk/c5ww

r A d i K A l  P b l
På international business Center på aau underviser man ef-
ter noget, man kalder en radikal problembaseret læringsmo-
del. når de studerende laver en opgave i samarbejde med en 
virksomhed, så skal det selvfølgelig udvide de studerendes 
viden og evner, men opgaven skal også være til gavn for virk-
somheden.
     som en del af kurset i e-business på første semester på 
kandidatuddannelserne international business economics 
(ibe) og international marketing (im) har de 60 internationale 
og 20 danske studerende skrevet en opgave baseret på den 
nordjyske onlinevirksomhed med24.dk.  de studerende har 
sendt et spørgeskema ud til de 50.000 personer i virksomhe-
dens kundedatabase, fået en gennemgående præsentation af 
virksomheden fra en af med24.dks ejere, og de har fået mu-
lighed for at stille alle de spørgsmål til virksomheden, som de 
har haft brug for, for at udarbejde opgaven. med24.dk, der har 
deltaget i samarbejdet i flere år, forventer til gengæld, at de 
får gode og brugbare ideer.  
     som noget nyt blev kurset sidste gang afsluttet med en 
inspirations- og evalueringssession, hvor udvalgte studeren-
de skulle fremlægge deres eksamenspræsentationer for de-
res medstuderende, deres underviser, reimer ivang, og ikke 
mindst for ejerne af med24.dk. det var bl.a. for at 
give de mange internationale studerende 
på ibe og im en forståelse af, hvordan 
en mundtlig eksamen foregår. ses-
sionen skulle også give de stude-
rende viden om, hvordan de kan 
sætte et argumentationsgrund-
lag op overfor en virksomhed.

rADiKAl pBl – de studerende 
præsenterer deres opgaver for med-
studerende og den virksomhed, de har 
lavet opgaven for.

Fem års arbejde med udviklingen af en satellit 
kulminerede, da AAU’s satellit, AAUsAt3, i 
slutningen af februar blev sendt op med 
en raket fra chennai i indien. satellitten 
skal hjælpe søfartsstyrelsen med at 
forbedre overvågningen af farvan-
det omkring grønland.

rent fysisk er den ikke så stor, 
AAUsAt3-satellitten, som omkring 
100 studerende fra AAU’s institut 
for elektroniske systemer gennem 
de seneste fem år har lagt tusindvis 
af arbejdstimer i. den måler såmænd 
kun cirka 10 x 10 x 10 cm og vejer knap 
et kilo. men allerede den første dag, sa-
tellitten kom i luften, gav den flere og bedre 
resultater, end studerende og undervisere hav-

de håbet på. det fortæller en tilfreds lektor jens 
dalsgaard nielsen, der sammen med kollega-

en, lektor jesper A. larsen, udgør ledelses-
gruppen for AAUsAt3-projektet.

opsendelsen af satellitten var fejl-
fri, og AAUsAt3 trackede mere end 
800 skibe fra rummet i løbet af de 
første 80 minutter. Første gang, den 
nærmede sig Aalborg nordfra, var 
der kontakt til satellitten, og efter at 
den passerede anden gang, havde 
AAUsAt3 modtaget mere end 4000 

Ais-pakker (signaler om skibenes po-
sition og fart, red.) fra 1000 forskellige 

skibe. 
læs reportage fra opsendelse af satellit-

ten: kortlink.dk/c5wv
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de menneskelige erfaringer er afgø-
rende, når der skal findes løsninger på 
de store samfundsudfordringer. derfor 
skal eu tænke humaniora og samfunds-
videnskaberne med fra start, når de 
bevilger penge til forskningsprojekter. 
HuM-dekan lone dirckinck-Holmfeld 
har været på lobbytur i Bruxelles.

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

Humaniora og samfundsvidenskaberne er 
ofte blot et ”add on” til forskningsprojekter, 
der er defineret af andre discipliner. men 
forskningsområderne kan bidrage med vig-
tig viden og bør integreres fuldt ud i desig-
net af eU’s næste rammeprogram for forsk-
ning og innovation, Horizon 2020. 

- eU’s programmer har traditionelt haft 
mere fokus på strategisk teknisk-naturvi-
denskabelig forskning. med Horizon 2020 
ændres forskningsstrategien og bliver med 
udgangspunkt i de samfundsmæssige udfor-
dringer mere problemorienteret. dette åbner 
nogle helt nye muligheder for AAU’s forskning 
generelt, men det giver os også nogle nye og 
meget bedre betingelser for at få humaniora 
på banen. vi vil gerne have humaniora ind i 
hjertet af kontorerne og de faglige program-
mer, siger HUm-dekan lone dirckinck-Holm-
feld, som først på året samlede sine dekan-
kolleger fra de andre danske universiteter til 
en studie- og lobbytur til bruxelles.

roBotdesign soM ekseMpel

sammen med AAU-professor Henrik 
schärfe deltog hun bl.a. i et seminar for 
strategiske nøglemedarbejdere i eU-kom-
missionen om de tværfaglige aspekter i Ho-
rizon 2020, der gælder i perioden 2014-20 
og har et budget på 80 mio. euro. seminaret 
var arrangeret af dAnro, som varetager 
danmarks forskningsinteresser i eU.

ved seminariet præsenterede danske 
universiteter eU-kommissionen for tre gode 
eksempler på tværfagligt samarbejde med 
fokus på menneskelige relationer. Henrik 
schärfe fortalte bl.a. om, hvad design be-
tyder for interaktion mellem mennesker og 
robotter, fx i hjemmet. Pointen med eksem-
plerne var at vise de centrale embedsmænd 
i kommissionen, som konkret skal stå for at 
skrive rammeprogrammerne, at samfunds-
videnskab og humaniora kan spille en rolle 
indenfor alle de tre indsatsområder, som 
Horizon 2020 fokuserer på: videnskab i top-
klasse, industrielt lederskab og samfunds-
mæssige udfordringer.

lone dirckinck-Holmfeld forklarer: Hvis 
humaniora sidder med ved bordenden, når 

problemformuleringerne skal laves, kan vi 
fx bidrage med forskningsbaseret viden fra 
praksis om brugernes behov. På den måde 
kan man bedre sikre, at nye services og 
produkter spiller sammen med brugernes 
behov, ønsker og visioner. At bringe for-
skere sammen på tværs af hovedområder 
kan også bidrage med grundvidenskabelige 
nybrud, fx indenfor robotforskningen. dette 
kommer dog ikke af sig selv, og det fordrer 
også, at eU’s programmer vil lægge vægt 
på nye metoder til at arbejde tværfagligt in-
denfor forskningen.

aau pÅ netHinden

lone dirckinck-Holmfeld håber, at admi-
nistration og ledelse kan bane vejen for 
forskernes projekter i eU med besøg i bru-
xelles. AAU’s lobbyist, charlotte Pedersen, 
der i samarbejde med HUm-fakultetet var 
med til at arrangere turen, er i hvert fald 
overbevist om, at det er en god idé.

- det er som regel rigtig godt givet ud at 
komme en tur forbi bruxelles og ”sælge” sit 
projekt – vel at mærke i god tid før dead- 
line, når man søger eU-midler. det er vigtigt 
at være synlig og få AAU på nethinden. en 
af merværdierne ved at AAU er til stede i 
bruxelles er netop, at man kommer tæt på 
Kommissionens personale og får opbygget 
netværk, der gør det mere tilgængeligt at 
få organiseret møder – og opnå en tættere 
dialog om de faglige udfordringer.

i forbindelse med work- 
shoppen deltog HUm- 
dekanerne også i et bi- 
lateralt møde med kom- 
missionens general-
direktør for forskning, 

med to eU-parlamentarikere fra parlamen-
tets forskningsudvalg og med sammenslut-
ningen for 12 førende europæiske universi-
teter, lerU (league of european research 
Universities), som er gode til at varetage de-
res interesser i eU. lerU har blandt andet 
udarbejdet et rigtig godt advice paper om 
humanioras og samfundsforskningens bi-
drag til Horizon 2020 (se: kortlink.dk/c6f8 ) 

- det var meget inspirerende at mødes 
med lerU, og det gav mig ideer til, hvorle-
des de samfundsvidenskabelige og huma-
nistiske miljøer i  eciU (european consorti-
um of innovative Universities), som AAU er 
medlem af, kunne arbejde sammen om at 
formulere fælles platforme ud fra de inno-
vative universiteters perspektiv,  siger lone 
dirckinck-Holmfeld, der tilføjer, at et yder-
ligere afkast af turen er, at den har styrket 
samarbejdet mellem HUm-dekanerne i 
danmark generelt og i forhold til koordina-
tion på strategisk udvalgte områder.

Fakta

aau’s eu-loBByist 

AAU har sin egen lobbyist i bruxelles 
for at øge mulighederne for at få eU-fi-
nansiering til forskningsprojekter. 
charlotte Pedersen har været ansat 
siden efteråret 2010, og hun kan bl.a. 
hjælpe med:

•   At varetage AAU’s interesser i eU i 
forhold til kommende forskningste-
maer og konkrete projektforslag

•   Projektudvikling og ansøgninger
•   At opbygge strategiske partnerska-

ber og deltage i vigtige eU-netværk
•   gøre AAU synlig ved at deltage i ar-

rangementer i bruxelles
•   At planlægge og holde møder, studie-

ture og lignende i bruxelles.

charlotte Pedersen er ansat i AAU’s Fun-
draising og Projektledelseskontor (F&P), 
som hun arbejder tæt sammen med. du 
kan kontakte hende på tlf.: 0032 2282 
0376 eller mail: cp@adm.aau.dk

Horizon 2020

læs mere om eU’s kommende ramme-
program for forskning og innovation:
•   AAU-folder om Horizon 2020:  

kortlink.dk/c6f9
     •   Hjemmeside for Horizon 2020:  

kortlink.dk/c6fa 

Henrik Schärfe i Bruxelles

charlotte Pedersen
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den 40-årige matema-
tikprofessor Morten 
nielsen nåede endnu 
en milepæl i en kome-
tagtig forskerkarriere, 
da han i februar fik over-
rakt den prestigefyldte 
eliteForsk-pris på 1,2 
millioner kroner af Hen-
des Kongelige Højhed 
Kronprinsesse mary og 
uddannelsesmin is ter 
morten østergaard. Pro-
fessoren vil bruge prisen 
på at hjælpe yngre for-
skerkolleger frem.

- matematik er ikke et 
udstyrstungt fag, så mit ønske er primært at støtte yngre forskere 
med en interesse inden for mit forskningsområde. jeg forestiller mig 
specifikt at benytte en stor del af rådighedsbeløbet til en delvis finan-
siering af et ph.d.-forløb, fortæller morten nielsen.

den store elite-
Forsk-pris gives årligt til 
fem fremragende yngre 
forskere under 45 år af 
international særklasse. 
200.000 kr. er en personlig 
hæderspris, mens en milli-
on går til forskningsaktivi-
teter.

morten nielsen er ikke 
uvant med kombinationen 
af ros og kontant belønning 
for faglig dygtighed. i 2010 
modtog han spar nord 
Fondens forskningspris 
på en kvart million kroner. 
nu kan han så føje en af 

de største forskningspriser i danmark til listen. samtidig kan han 
bryste sig af at være den første forsker fra Aalborg Universitet, som 
modtager den store eliteForsk-pris.

to ph.d.-studerende på AAU har modtaget Uddannelsesministeriets 
eliteForsk-rejsestipendiater på 300.000 kr. stipendiet gives til meget 
talentfulde ph.d.-studerende, så de får mulighed for at tage på længe-
revarende studieophold ved de allerbedste forskningsmiljøer i verden.

erHvervet Hjerneskade

den 27-årige cand.psych. og ph.d.-studerende jonas kristoFFer 
lindeløv, institut for Kommunikation, beskæftiger sig med rehabi-
litering af arbejdshukommelse. Han skal bruge stipendiet til at besø-
ge anerkendte forskere ved University of berkely i californien og ved 
goldsmiths University of london.

- min forskning i rehabilitering efter erhvervet hjerneskade 
kombinerer to af mine store interesser. min første interesse er op-

timering af tænkning, det vil sige, hvad vi kan 
gøre for at blive skarpere og tænke mere 

klart. i min forskning undersøger jeg com-
puterbaseret træning og hypnose. min an-
den interesse er relationen mellem tænk-
ning og hjernen. den abstrakte relation 
mellem tænkning og hjerne bliver meget 
konkret, når personer får kognitive følger 

af erhvervet hjerneskade. jeg motiveres 

dagligt af muligheden for at hjælpe denne store patientgruppe, slår 
jonas Kristoffer lindeløv fast.

læs mere om jonas: kortlink.dk/c5wz

sikkerHedskritiske systeMer

den 28-årige ph.d.-studerende andreas engelBredt dals-
gaard, institut for datalogi.  arbejder med indlejrede systemer, hvor 
softwaren er gemt godt af vejen. Han fokuserer især på situationer, 
hvor tid er en altafgørende faktor.

- et eksempel er at sikre, at udløsningen af en airbag sker på det 
rigtige tidspunkt. det skal ske med stor nøjagtighed for at redde pas-
sagerens liv, forklarer Andreas engelbredt dalsgaard.

Andreas vil bruge de 300.000 kr. til forskning inden-
for moderne sikkerhedskritiske systemer. stipen-
diet gør det muligt for ham at tage et ophold 
på seks-otte måneder hos en forskergruppe 
på twente Universitet i Holland. gruppen 
har stor erfaring med både teknikken og 
de teoretiske og praktiske perspektiver på 
det område, han beskæftiger sig med.

læs mere om Andreas: 
kortlink.dk/c5wy 

læs mere på eliteforsk.dk

Hør Morten nielsen fortælle om sin forskning: 
kortlink.dk/c5wq
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Hvis trafikforsker Harry lahrmanns 
tale havde en farve, var det en pangfar-
ve. Han reklamerer nemlig en hel del. 
ikke for sit seneste cykelprojekt – det 
vil han faktisk helst ikke snakke om – 
men for studentermedhjælp og for Fun-
draising og projektledelses-kontoret. 

AF Anne bollerslev, AAU KommUniKAtion

- som forskere har vi ofte brug for eksper-
ter på en række områder, som vi ikke selv 
er specielt gode til. det gælder fx admini-
stration og praktiske opgaver. Heldigvis kan 
vi få hjælp til disse opgaver ved Fundraising 
og Projektledelse, som jeg har samarbej-
det med i mange år, fortæller lektor Harry 
lahrmann, institut for Planlægning.

når han netop nu særligt ønsker at tale 
varmt for Fundraising og Projektledelse 
(F&P), skyldes det, at de har været mere 
involveret end sædvanligt i det forsknings-
projekt, han lancerede i efteråret. i forbin-
delse med Projekt cykeljakken, der omfat-
ter 8.000 cyklister, har kontoret bl.a. stået 
for rekruttering, for al det praktiske med 
udsendelse og ombytning af jakker og for 
den løbende kommunikation med testdel-
tagerne.

- en stor del af vores arbejde i forbindel-
se med projektet er helt traditionel projekt-
ledelse med etablering og drift, men vi har 
været meget med i detaljerne. og det har 
virkelig beriget projektet, at vi har kunnet 
rekruttere en kommunikationsstuderende 
som studentermedhjælp, fortæller projekt-
leder Anna-grethe bloch, F&P.

Harry lahrmann er også begejstret for 
det arbejde, studentermedhjælp sasja Han-
sen leverer i det konkrete projekt. og gene-
relt er han en stor tilhænger af studenter-
medhjælp. som han siger:

- vores studerende har ikke lige så gode 
muligheder for at få relevante studiejob, 
som de har i København. derfor synes jeg, 
vi bør give dem muligheden for at få noget 
relevant erfaring her på universitetet. og så 
får vi samtidig nogle engagerede medarbej-
dere. jeg har haft mange gennem tiden, og 
jeg har altid haft god gavn af dem. 

FaceBook til  
rekruttering

sasja Hansen blev ansat som studenter-
medhjælp i sommer og er nu i gang med 
at skrive speciale om sociale medier. Hun 
er ærgerlig over, at hun ikke kan følge pro-
jektet til dørs. 

- det er et meget interessant job. An-
na-grethe og Harry har været rigtig gode 

til at give mig ansvar fra starten, så jeg har 
fået en masse relevant erfaring og selvtillid. 
jeg tror på, at jeg kan noget, når jeg er fær-
dig, fordi jeg har prøvet det af.

blandt de studierelevante arbejdsop-
gaver i jobbet er projektets e-mailhotline, 
hjemmeside og Facebookside. 

- der er over tre mio. danskere på Fa-
cebook, og derfor valgte vi det som socialt 
medie til rekruttering af testdeltagere. da 
rekrutteringen var overstået, ville Harry 
gerne lukke siden ned for at undgå, at test- 
og kontrolgruppe i projektet snakker for 
meget sammen. men det er dårlig stil i de 
sociale medier. og det er også bedre at hol-
de debatten på vores egen side, så vi kan 
følge med i, hvad der bliver diskuteret. det 
er også en kæmpe hjælp, hvis der er man-
ge, der spørger om det samme på hotline, 
for så kan jeg skrive svare på Facebook og 
måske spare os for de næste 100 henven-
delser, siger sasja Hansen.

vigtig at Følge deBat

På Facebook har sasja bl.a. kunnet se, hvor 
dedikerede deltagerne i projektet er. test-
deltagere har oprettet en særlig side: vi 
med cykeljakken, til jul lavede de en juleka-
lender, og der har været fotokonkurrencer, 
hvor man har kunnet vinde en lille plexi- 
glasmodel af cykeljakken. men sasja hol-
der også grundigt øje med siden for at se, 
om der er behov for svar fra projektet for 
at stoppe diskussioner, der er ved at løbe 
løbsk. og indimellem har der været brug for 
at trække på Harry lahrmanns viden for at 
kunne give faglige svar og stoppe debatten. 
det var fx tilfældet i starten, hvor forskellige 
syn på cyklistsikkerhed clashede.

- der er to skoler indenfor cyklistver-
denen. en gruppe er imod lovgivning om 
sikkerhedsudstyr, fordi de tror, det vil få 

færre til at cykle, og det vil så påvirke de-
res sundhed, så de dør af hjerteslag i stedet 
for. i den anden ende har du hardcore-sik-
kerhedsfolk. men det generelle problem er, 
at det er seks gange så farligt at køre en 
kilometer på cykel som i en bil. når vi ved, 
at det er så relativt farligt at cykle, kan det 
ikke nytte noget, at vi ikke gør noget for at 
bringe antallet af ulykker ned, mener Harry 
lahrmann, der ellers ikke ønsker at snak-
ke om, hvordan det går med Projekt cykel-
jakken, fordi han helst vil undgå at påvirke 
testdeltagerne.

Foreløbig er det Fundraising og Pro-
jektledelsen, der har det meste arbejde 
med projektet. Harry lahrmann følger det 
fra sidelinjen, for det er først til november, 
når projektperioden er afsluttet, at han kan 
komme i gang med sin analyse.

Fakta

Fundraising og  
projektledelse 

Fundraising og Projektledelseskonto-
ret yder vugge-til-grav service i for-
bindelse med eksternt finansierede 
forskningsprojekter på hele AAU. Kon-
toret kan fx vejlede om de bedst eg-
nede fonde til specifikke projekter, og 
det kan varetage den administrative 
ledelse af forskningsprojekter.

til Projekt cykeljakken har konto-
ret bl.a. hjulpet med:

•  Projektplan og løbende opfølgning
•  Projekt- og økonomistyring
•  Kontakt til trygfonden
•  Kontakt med datatilsynet
•  Ansættelse af studentermedhjælp
•  Kommunikationsstrategi
•  Hjemmeside og it
•  Facebook
•  rekruttering og udvælgelse
•   distribution og ombytning af cykel-

jakker
•  Hotline til testdeltagerne
•  spørgeskemaer og opfølgning
•   Analyse af rekrutteringsforløb og 

mediedækning

Fundraising og Projektledelse er en 
del af AAU Forskningsstøtte, som ser-
vicerer hele universitetet. Administra-
tivt hører det under fakulteterne teK-
nAt og sUnd.

læs mere på: kortlink.dk/c6g2

sasja Hansen har pakket 
en stor del af 4.000 cykeljakker
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p r O j e K T 
cyKeljAKKen 
bliver færre cyklister kørt ned, hvis 
de cykler med en pangfarvet jakke? 
det er Harry lahrmann fra AAU’s 
trafikforskningsgruppe i gang med at 
undersøge i Projekt cykeljakken, hvor 
4.000 cyklister i et år kører med spe-
cialfremstillede knaldgule jakker med 
reflekser. Projektet omfatter desuden 
en kontrolgruppe på 4.000 cyklister, 
som først får jakken, når projektet 
slutter den 31. oktober 2013. 

i hele forsøgsperioden modtager 
de 8.000 deltagere hver måned et 
spørgeskema, hvor de skal svare på, 
om de har været involveret i et uheld. 
er svaret ja, bliver de bedt om at be-
skrive ulykken og skaderne. når året 
er gået, bliver antallet af ulykker i test-
gruppen sammenlignet med antallet i 
kontrolgruppen.

det er anden gang, Harry lahr-
mann benytter denne metode, der 
er inspireret af medicinsk forskning. 
sidst var da han undersøgte, om blin-
kende navlygter kunne øge cyklisters 
sikkerhed. Projektet viste, at cyklister 
med blinkende lygter, havde op til 30 
pct. lavere risiko for at blive involveret 
i trafikulykker.

Harry lahrmann forventer, at Pro-
jekt cykeljakken viser, at det forøger 
cyklisternes sikkerhed at køre med 
synlig jakke. Han håber, at det kan in-
spirere tøjfabrikanterne til at produce-
re smart hverdagscykeltøj i pangfar-
ver, som giver pendlercyklisterne lyst 
til at skifte deres ofte mørke overtøj 
ud.

trygfonden har støttet projektet 
med 4,3 mio. kr. de første resultater 
forventes i foråret 2014.

læs mere om projekt cykeljakken: 
•  www.cykeljakken.aau.dk
•  kortlink.dk/c6fv

Fakta

Fundraising og  
projektledelse 

Fundraising og Projektledelseskonto-
ret yder vugge-til-grav service i for-
bindelse med eksternt finansierede 
forskningsprojekter på hele AAU. Kon-
toret kan fx vejlede om de bedst eg-
nede fonde til specifikke projekter, og 
det kan varetage den administrative 
ledelse af forskningsprojekter.

til Projekt cykeljakken har konto-
ret bl.a. hjulpet med:

•  Projektplan og løbende opfølgning
•  Projekt- og økonomistyring
•  Kontakt til trygfonden
•  Kontakt med datatilsynet
•  Ansættelse af studentermedhjælp
•  Kommunikationsstrategi
•  Hjemmeside og it
•  Facebook
•  rekruttering og udvælgelse
•   distribution og ombytning af cykel-

jakker
•  Hotline til testdeltagerne
•  spørgeskemaer og opfølgning
•   Analyse af rekrutteringsforløb og 

mediedækning

Fundraising og Projektledelse er en 
del af AAU Forskningsstøtte, som ser-
vicerer hele universitetet. Administra-
tivt hører det under fakulteterne teK-
nAt og sUnd.

læs mere på: kortlink.dk/c6g2
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aau-profilen er denne gang foreslået af international 
medarbejder i ledelsessekretariatet, louise bred-
gaard, der synes merete heiden har ”udvist stort mod 
ved at være udstationeret i en purung organisation”. hun 

håber, at merete kan inspirere andre til at tage et arbejds-
ophold i udlandet.

A A U  p r O F i l

det er sin sag at være studieadministra-
tor, når underviserne for det meste be-
finder sig i et andet land, når du først får 
besked om en eksamen dagen før, og når 
du ikke har adgang til det studieadmini-
strative system. Men specialist Merete 
Heiden tøver ikke et sekund med at anbe-
fale et arbejdsophold i kina. 

- det er sundt nok at prøve at være lidt kre-
ativ, men der er ingen, der siger, at man skal 
bryde loven. det håber jeg da ikke, jeg kom-
mer til, storgriner merete Heiden, da hun 
bliver spurgt, om hun har fået nogle erfa-
ringer, hun kan bruge hjemme på AAU.

i de hele taget griner merete Heiden en 
del, når hun fortæller om de tre måneder, 

hun har været udstationeret som studie-
administrator på det dansk-kinesiske ud-
dannelsessamarbejde sino-danish cen-
ter (sdc) i beijing. i slutningen af februar 
vendte hun tilbage til sAmF’s fakultetskon-
tor, hvor hun er vant til at vide, hvilke ram-
mer og myndighedskrav hun skal forholde 
sig til. 

Helt anderledes var det på det nyop-
rettede sdc, hvor hun bl.a. skulle være 
med til at udvikle processer og procedu-
rer for studieadministrative rutiner samt 
koordinere afvikling af undervisning og 
eksaminer i samarbejde med de danske 
og kinesiske undervisere. det er en for-
udsætning at være til stede, for det kræ-
ver indblik i organisationen.

- det var en stor udfordring ikke at have 
den danske forvaltningspraksis og regel-
grundlag som ”sikkerhedsnet”. At skulle få 
det til at fungere, selvom alt, som du sty-
rer uddannelserne med herhjemme, bare 
er væk. det eneste regelgrundlag, der fin-
des, er den generelle aftale, der er indgå-
et mellem det kinesiske universitet UcAs 
og de otte danske universiteter. Aftalen er 
overordnet, så jeg måtte tit være kreativ og 
opfinde ad hoc-løsninger, men vi forsøgte at 
lægge os så meget op ad de danske regler 
som muligt.

merete Heiden pointerer, at opgaven 
havde været umulig at løfte, hvis det ikke 
havde været for de kinesiske ansatte. 

K r e AT i v 
studieadministrator 
i  K i n A

2008   specialist og faglig leder af studieadministrationen på det 
samfundsvidenskabelige Fakultetskontor, bl.a. med ansvar 
for udvikling og kvalitetssikring af statistik og analyser og 
for vejledning til studier og studerende om regler og proce-
durer på uddannelsesområdet.

2004   Kontorfuldmægtig i studieadministrationen på det sam-
fundsvidenskabelige Fakultetskontor.

1999   Kontorfuldmægtig på stAds-projektet, i samarbejde med 
projektleder ansvarlig for at implementere systemet samt 
videreudvikle driften på AAU.

1998   barselsvikar på eksamenskontoret på teKnAt, bl.a. med 
ansvar for at konvertere alle deres data til det nye studiead-
ministrative system, stAds.

1996   Kontorelev på sAmF med turnus på Hovedjournalen, regn-
skab og institut for sociale Forhold.

U D D A n n e l S e  O G  K A r r i e r e  –  m e r e t e  h e i d e n
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sino-danish center for education and research (sdc) er et sam-
arbejde mellem alle otte danske universiteter, Uddannelsesmini-
steriet og et af de førende kinesiske universiteter, University of the 
chinese Academy of sciences (UcAs). 

Uddannelserne er opbygget efter danske principper, akkredi-
teret af Ace danmark og godkendt til udbud i Kina. sdc åbnede i  
september 2012 i beijing med 104 danske og kinesiske studerende

på fire kandidatuddannelser, der er udviklet i samarbejde mellem 
danske og kinesiske forskere. 
     AAU er involveret i alle fire uddannelser men er ansvarlig for 
uddannelsen innovation management. KU, cbs og AU er ansvar-
lige for de tre øvrige uddannelser. til efteråret 2013 udbydes 
yderligere tre uddannelser.   
læs mere på www.sinodanishcenter.com

S i n O - D A n i S H  C e n T e r  ( s d C )

n æ S T e  a a u  P r o f i l
er birgitte taagaard, der er studielektor på adgangskursus, hvor hun 

også selv har gået.  - birgitte er både en typisk adgangskursist og et 
godt eksempel på den mønsterbryder, som aau er god til at uddanne, 
siger studieleder på adgangskursus, inge stenner.

har du et forslag til en aau-profil? skriv til redaktør anne bollerslev 
på abo@adm.aau.dk

- ikke nok med, at de har taget utrolig godt 
imod min familie og mig, deres indstilling 
og vilje til problemløsning er også helt utro-
lig. Hver eneste gang jeg kom med en opga-
ve eller løsningen på en udfordring, så greb 
de bare opgaverne og udførte dem.

Forkert adresse

Allerede få dage efter, at merete Heiden 
i midten af november var landet med sin 
mand og 11-årige datter i beijing oplevede 
hun, hvordan regler bliver forvaltet på en 
anden måde end herhjemme. da de skulle 
flytte fra hotellet og ind i den 3-værelses 
tjenestelejlighed, måtte de på politistatio-
nen og melde, at de boede et nyt sted.

- vi havde heldigvis en kinesisktalende 
medarbejder fra sdc med som tolk, for i ud-
lejningsfirmaet kunne de ikke tale engelsk. 
vi fik at vide, at vi bare skulle sætte os på 
en bænk og smile. Alt omkring os foregik på 
kinesisk. Pludselig viste det sig, at der var 
noget galt. der måtte ikke bo flere end seks 
personer i lejligheden, og de tidligere lejere 
var åbenbart ikke blevet slettet. så blev vi 
registreret på en anden adresse, end den vi 
skulle bo på, og fik en seddel med den for-
kerte adresse, som vi altid skulle have på 
os, hvis vi skulle få brug for at fortælle, hvor 
vi boede. så tænkte jeg også: Hold da op, det 
går godt, det her!

Hvad er en  
studieordning?

i arbejdet på sdc blev merete bl.a. udfordret 
af den måde, kineserne håndterede eksa-
men og karaktergivning på.

- jeg skulle jo lave legalitetskontrol i for-
hold til eksamen og sikre, at der var sam-
menhæng mellem studieordning og opgave. 
men det er danskerne, der har lavet studie-
ordningen, og kineserne ved ikke, hvad en 
studieordning er. så der var ikke altid sam-
menhæng, fortæller merete Heiden, som i 
disse situationer måtte tage stilling til, om 
de skulle fastholde studieordningen eller 
afvikle eksamen som planlagt. 

nogle gange var hun også ude for, at hun 
først fik besked om en eksamen, dagen før 
den skulle foregå. og her var det heller ikke 
altid sikkert, at de kinesiske undervisere 

havde styr på det formelle, som fx omfan-
get af hjælpemidler. 

- jeg havde på et tidspunkt skrevet til de 
studerende, hvilke hjælpemidler de måtte 
have med. dagen efter, og 10 minutter før 
eksamen skulle i gang, blev jeg kontaktet 
af vores kinesiske sdc-ansatte eksamens- 
vagt, fordi de studerende sagde, at de måtte 
have alle hjælpemidler med. det viste sig, at 
underviseren havde ændret holdning, siden 
jeg havde snakket med ham, og selv havde 
skrevet til de studerende. jeg havde bare 
ikke fået noget at vide.

datadisciplin  
og kuldegrader

de studerende var registreret i UcAs’ stu-
dieadministrative system, som merete ikke 
havde adgang til. det gav bl.a. udfordringer 
i forhold til indtastning af karakterer, da 
der er forskel på dansk og kinesisk karak-
terskala, og der skulle gives karakter efter 
begge.

- Herhjemme har vi bl.a. altid fire øjne 
på, når karaktererne bliver indtastet, men 
derude er der ikke nogen, der laver dob-
beltkontrol. jeg oprettede derfor et over-
sigtsark som skuffesystem på det danske 
sdc-sekretariats fællesdrev i Aarhus. der-
udover gemte vi alle eksamensprotokoller 
og dokumentation, så vi er sikre på at være i 
besiddelse af alle oplysninger til eventuelle 
klagesager, beviser osv.

For at hjælpe de studerende med at 
komme i praktik til efteråret, måtte merete 
Heiden også opfinde en særlig og manuel 
studiejournal.

- man kunne ikke bare trække 
en studiejournal ud af UcAs’ 
system, for sådan en var 
de kun vant til at lave, 
hvis studerende 
afbrød deres stu-
dier, hvilket i øv-
rigt var yderst 
usædvanligt. 
så jeg måtte 
opfinde en 
studiejour-
nal, der op-
fyldte kravet 
om den doku-

mentation, som de studerende havde brug 
for, når de skulle søge praktikplads. grun-
det hierarki kunne denne kun underskrives 
af mig eller direktørerne.

Udover den alternative regelfortolkning, 
skulle merete også vænne sig til, at nogle 
lidt mere jordnære ting var anderledes på 
kontoret. Fx havde hvert kontor et ”strøm-
kort”, som indimellem skulle fyldes op, hvis 
lys og computer skulle fungere, og radi-
atoren kunne man ikke selv regulere. På 
et tidspunkt måtte alle ansatte sidde med 
jakker på, fordi temperaturen lå på 11-13 
grader.

- statsansatte må ikke arbejde på konto-
rer med under 18 grader, så der blev bestilt 
12 elradiatorer, men da jeg rejste, var halv-
delen af dem ikke dukket op endnu. ting ta-
ger den tid, de tager, i Kina. 

giver netværk

Hvis merete skal sige noget overordnet om 
turnusstillingen, der deles mellem de otte 
danske universiteter, der har ansvaret for 
uddannelserne på sdc, er det:

- det er svært at styre uddannelserne 
i Kina, når mange undervisere sidder i et 
andet land og kun er der rimelig sporadisk. 
de programansvarlige er ildsjæle, der gør 
et stort stykke arbejde, men igen bliver af-
standen en stor udfordring. det kan også 
tage lang tid at få sager afsluttet på grund 
af tidsforskellen. men jeg ville helt sikkert 
gøre det igen, for det er så anderledes, at du 
ikke kan forestille dig det. 

➟
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dansk-kinesisk kor bestående af studerende på sdc synger Heal the world 
ved en sangkonkurrence på campus. For merete Heiden var det fantastisk at 
opleve, hvordan salen bragede bagefter, selv om koret ikke havde øvet særlig 
meget og ikke var lige så stadset ud som de kinesiske kor.

det har været 
utrolig spæn-
dende og en 
kæmpe udfor-
dring, og så har 
jeg fået et fantastisk 
netværk. de studeren-
de, de ansatte på kon-
toret og den brede vifte af 
kontakter herhjemme. 

For under et år siden havde 
merete Heiden slet ikke forestillet sig, at 
hun nu skulle sidde og kigge tilbage på 
oplevelser med innovative arbejdsproces-
ser i Kina, et kor af danske og kinesiske 
studerende, der synger Heal the world, 
fejre dansk julefrokost med begejstrede 
kinesere og kinesisk nytår med uafbrudt 
fyrværkeri i ”ni festlige timer”. Hun faldt 
over jobopslaget, da hun før sommerfe-
rien var ved at rydde op i sine mails og 
tænkte, at det så da meget interessant ud. 
da hendes mand nick så beskrivelsen, 
sagde han: der kunne da ligeså godt stå 
merete på den!

og det kom der så til.

giver selvtillid

- i begyndelsen var jeg da lidt nervøs. gad 
vide, hvad jeg skal lave? mon jeg har de 
kompetencer, de efterspørger? Kan jeg slå 
til med mit engelske? der havde ikke stået 
noget om engelsk i jobopslaget, men da jeg 
fik min første engelske tekst tilbage fra den 
danske direktør med få rettelser, så gav det 
selvtillid, fortæller merete, der synes, det 
sværeste har været, at de ikke kunne kom-
munikere med ret mange kinesere.

- de ansatte på kontoret havde 1½ time 
mellem hjem og arbejde, så dem minglede 
vi ikke så meget med. vi spiste lokalt og 
handlede ved den lokale købmand, men det 
er så få, der kan engelsk, og hvis de kan, 
er det meget sparsomt. det er meget svært 
at lære kinesisk, så vi lærte kun nogle en-
kelte ord og måtte ellers klare os med fin-
gersprog. men det fik vi nu også ret mange 
sjove oplevelser ud af, for der kom som re-
gel en masse kinesere til for at se, hvad der 
foregik.

i Kina har merete Heiden og hendes 
familie oplevet det overvældende men-
neskehav, fattigdom, store kontraster og 
ikke mindst den spændende kultur og 
kulturarv.

- nick og jeg snakkede en del om, hvad 
det mon kommer til at gøre ved én, at man 
har oplevet det her. vi kan i hvert fald se, 
at vi er meget forkælede herhjemme. 
nogle gange kan vi godt lære selv at finde 
andre løsninger i stedet for at hidse os op 
og sætte en helt masse andre mennesker 
i gang. 

Merete Heiden ved en kinesisk pagode.

køBManden i boligkomplekset i b
eijin

g.
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S D C  
s e t  F r A  d i r e K t ø r s t o l e n
i Beijing arbejdede Merete Heiden tæt sammen med Hans gregersen, der er 
direktør for sino-danish center (sdc). Han fortæller her, hvordan udfordrin-
gerne ser ud fra hans stol.

Merete Heiden og den danske sdc-direktør Hans gregersen (bagerst nr. to fra højre) med de sdc-an-
satte og professor jens carl streibig (bagerst nr. to fra venstre).

- jobbet byder på mange forskelligartede udfordringer. mange af udfordringerne 
bunder i de store kulturforskelle mellem danmark og Kina. specielt er måden at 
organisere arbejdet på meget forskellig. vi er som danskere vant til at planlægge i 
god tid og se problemer, inden de opstår, hvorimod kineserne meget ofte håndterer 
problemerne, når de opstår. det kan være svært i forhold til planlægning af studi-
erne, hvor vi fra dansk side flyver underviserne til beijing, og hvor underviserne af 
gode grunde skal kunne planlægge opholdet i beijing i forhold til andre aktiviteter.

Møder trækker ud

- man skal som direktør indstille sig på at være på hele tiden. Først er der den 
almindelige arbejdsdag med mange møder, der ofte trækker ud, fordi deltagerne 
oftest ikke har forberedt sig, men derimod diskuterer med sig selv og andre under 
møderne. det betyder, at møder, der i danmark ville tage en halv time, sagtens kan 
tage 3-5 timer i Kina. 

Herudover er der tradition for, at man spiser sammen efter møderne, specielt 
hvis det er større møder eller seminarer. det betyder, at jeg i enkelte uger har væ-
ret til frokoster og middage i arbejdsmæssig sammenhæng over 10 gange, hvilket 
naturligvis er meget tidskrævende. det er en del af det at netværke i Kina, hvis 
betydning man ikke skal undervurdere. 

endelig er der tidsforskellen. når den normale arbejdsdag er slut i Kina, så mø-
der folk på arbejde i danmark. det betyder, at der dagligt kommer over 50 emails 
efter kl. 16 beijing-tid. man kan selvfølgelig vælge ikke at tjekke emails om aftenen, 
men der har jeg også forpligtelsen til at være i kontakt med sdc-sekretariatet i 
danmark, så jeg ikke bliver det forsinkende led. 

enestÅende saMarBejde

- der er selvfølgelig også udfordringer, der alene opstår på grund af konstruktionen 
på dansk side. sdc er et enestående samarbejde mellem otte danske universi-
teter, som normalt konkurrerer. Her skal de samarbejde og afgive ressourcer til 
fælleskabet, hvilket ikke altid finder forståelse nede i organisationerne. vi bruger 
derfor betydelig tid på at informere om sdc og de aftaler, som sdc bygger på. 

- som det sidste vil jeg nævne udfordringerne med at afstemme forventningen 
hos specielt de studerende. mange kommer herover med høje forventninger, hvil-
ket de også skal have. men på et tidspunkt møder nogle af dem ”muren” eller med 
andre ord en form for kulturchok, hvor man pludselig kan føle sig langt væk og 
alene. vi prøver på flere måder at forberede de studerende til de forskellige faser, 
man ofte gennemgår under et flerårigt ophold i udlandet.

v i l  d U  o g s å  t i l  
U D l A n D e T ?

er du administrativ medarbejder, og har du 
også lyst til at prøve kræfter med et mid-
lertidigt arbejdsophold i udlandet? så har 
du muligheden gennem AAU’s samarbejde 
med andre innovative universiteter i europa, 
eciU. 

du kan få skræddersyet et ophold, der 
passer til dine jobønsker, på ét af de 13 
samarbejdsuniversiteter. AAU betaler rejse, 
logi og løn for opholdet, der kan vare fra fem 
dage til en længere periode. 

ifølge AAU’s lokalkoordinator for 
eciU-samarbejdet, lise thorup-Pedersen, 
er der desværre ikke ret mange, der be-
nytter sig af muligheden. men de, der gør, 
får meget ud af det. sidst, en AAU’er var af 
sted, var i slutningen af 2011, hvor kontor-
fuldmægtig Hanne Kragh, juridisk institut, 
var i Australien. læs mere om mulighe-
derne med eciU’s staff mobility-program 
og se Hanne Kraghs erfaringsrapport på:  
kortlink.dk/c6mg

du kan også kontakte lise thorup- 
Pedersen på ltp@adm.aau.dk eller tlf.: 9940 
8089.
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tak, tak og pyH!

- det var fra starten meningen at jeg skulle 
være institutleder i tre måneder, indtil de 
fandt en, der egentlig gad. og nu er der så 
gået seks år, fortalte Henrik Halkier, da der 
fornylig blev holdt reception for at markere, 
at han nu har overdraget posten som leder 
af institut for Kultur og globale studier til 
Marianne rostgaard.

med til markeringen havde han det kor-
teste talepapir i hans karriere. det inde-
holdt tre ord, forklarede han med et smil 
på læben: ”tak, tak og pyh.” Henrik Halkier 
glæder sig til at komme tilbage til forsk-
ning og undervisning, som han brænder for. 
marianne rostgaard, der tidligere både har 
været prodekan, konstitueret dekan, stu-
dieleder og studienævnsformand på Histo-
riestudiet, er helt tryg ved at overtage efter 
Henrik Halkier, for, som hun sagde med slet 
skjult hentydning til Henrik Halkiers stør-
relse 45:

- jeg vil hellere gå i for store sko end 
for små.

Hellere Brække en arM

- jeg vil hellere brække en arm på langs, 
var christian jantzens umiddelbare reakti-
on, da han første gang i 1998 blev opfordret 
til at påtage sig hvervet som institutleder. 
siden blev armen vredet om på christian 
jantzen, som hårdt presset takkede ja, og 
det endte med at blive til næsten 15 år på 
posten som institutleder.  Han har nu givet 
titlen videre til michael vetner og vender til-
bage som professor.

institutlederskiftet blev markeret ved 
en reception, hvor prodekan jørgen stigel 
bl.a. navngav den forgangne periode ”chri-
stians æra”. institut for Kommunikation 
er vokset nærmest eksplosivt i christian 
jantzens tid som leder, og han har været 
med til at udvikle instituttet fra et lille til et 
af universitetets stærkeste institutter med 
to af de mest populære studier på hele 
universitetet.  

aau-jurist i  
Flygtningenævnet 

Adjunkt jesper lindholm, juridisk institut, 
er blevet beskikket som medlem af Flygt-
ningenævnet. Han har arbejdet indenfor 
udlændinge- og flygtningeret de seneste 
15 år, bl.a. som ansat i Fn’s Flygtningehøj-
kommissariat i geneve, Kosovo, Pakistan og 
irland.

- jeg håber at medvirke til, at nævnets 
afgørelser bliver mere udførligt begrunde-
de, så alle parter er bedre orienteret om 
nævnets forståelse af gældende ret. det vil 
forhåbentlig føre til en højere grad af for-
udberegnelighed og gennemsigtighed for 
såvel asylansøgeren som nævnsmedlem-
merne og andre. 

tre adjungerede pÅ jura

juridisk institut har fået tre nye adjungere-
de professorer. tidligere direktør for institut 
for menneskerettigheder og nuværende di-
rektør for eU’s Agentur for grundlæggende 
rettigheder (FrA) i wien Morten kjærum, 
der har arbejdet med menneskerettighe-
der siden han i 1984 blev cand.jur. fra Aar-
hus universitet. retspræsident ved retten i 
Aalborg, christian lundblad, samt Mette 
Hørning, der siden 1995 har arbejdet, som 
jurist og kontorchef i advokatfirmaer i tysk-
land og hvis arbejdsområde er international 
erhvervsret. 

proFessor i skatteret

tidligere lektor ved Aarhus Universitet, lise- 
lotte Madsen, er fra 1. marts udnævnt til 
professor i skatteret ved juridisk institut.  
liselotte madsen er uddannet cand.merc.
jur. fra AAU i 1995 og har en ph.d. i skatte-
ret fra Aarhus. i Aarhus har hun bl.a. været 
studieleder på master i skat, linjekoordina-
tor på cand.merc. aud. samt underviser på 
bl.a. master i skat, cand.merc.aud. og ha-jur.
(skat). liselotte madsen ser frem til at ven-
de tilbage til og blive en del af det gode og 
spændende faglige miljø på jura. 

erHvervsleder  
ekstern lektor

direktør jacob gul-
mann, tidligere group 
vice president i 
Hempel, er ble-
vet tilknyttet AAU 
som ekstern lek-
tor. jacobs pri- 
mære tilknyt-

n Y T  O M  n A v n e 

tidligere og ny leder på institut for Kommunikation, christian jantzen og michael vetner ved receptionen, der 
markerede skiftet. de lyserøde briller var en afskedsgave fra nicolai gråkjær, leder af vidensgruppen mærKK, 
der i efteråret skiftede til et meget pink logo, som christian jantzen har jamret en del over, at han får det dårligt 
af at se på. nu kan han vænne sig til at kigge på det uden at blive dårlig. 
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ning er interregionalt center for videns- og 
dannelsesstudier (incevidA), hvor han skal 
assistere med at etablere samarbejdspro-
jekter med fokus på humanistisk innovation 
og mægling.

25 År i staten

lektor Morten Falch, institut for elektroni-
ske systemer, har 25-års jubilæum i statens 
tjeneste.  Han er cand.polit fra Københavns 
Universitet og ph.d. fra dtU, hvor han be-
gyndte sin forskerkarriere. Her blev han i 
marts 1988 ansat som forskningsassistent 
på et projekt under det europæiske forsk-
ningsprogram rAce inden for bredbånds- 
kommunikation. i den forbindelse udar-
bejdede han en model til tekno-økonomisk 
analyse af investering i bredbåndsnet, hvil-
ket også var emnet for hans ph.d.-afhand-
ling. 

morten Falch var med til at oprette det 
tværfaglige center for tele-information på 
dtU. centret kombinerede samfundsfaglige 
og tekniske kompetencer inden for it og te-
lekommunikation. i 2008 flyttede det meste 
af centrets forskningsgruppe til AAU i balle-
rup, hvor aktiviteterne blev videreført i det 
nye center for communication, media and 
internet technologies (cmi).

morten Falch har deltaget i en lang ræk-
ke nationale og internationale forsknings-
programmer indenfor it og telekommu-
nikation og har været aktiv i debatten om 
liberaliseringen af den danske telesektor. 
På uddannelsessiden har han været den 
drivende kraft i oprettelsen af to nye uddan-
nelser: internetteknologi og økonomi – en 
diplomingeniøruddannelse på dtU og it, 
communication and new media (itcom), der 
er en bacheloruddannelse på AAU-cph. 

25 År pÅ aau

it-medarbejder lisbeth juel andersen 
kunne den 2. januar 2013 fejre sit jubilæum 
med 25 års ansættelse på AAU. gennem sin 
tid på AAU har lisbeth været ansat i forskel-
lige afdelinger, men hun har de sidste man-
ge år haft fokus på e-læring og understøttel-
se af brugerne i forhold hertil. Først var det 
i afdelingen for it-støttet Fjernundervisning 
(itF), og hun var med, da det senere blev 
til e-læringssamarbejdet (elsA). jubilæet 
blev fejret stille og roligt ved et hyggeligt 
arrangement med kollegaerne i starten af 

året. 

S i D e n 
S i D S T

1700 til ÅBent Hus

ved åbent Hus i Aalborg den 6. marts kom 
omkring 1700 gæster helt tæt på AAU’s ud-
dannelser. der var meget at se på, som fx 
her ved Kemishow, og mange spørgsmål 
der skulle besvares. Alle bacheloruddan-
nelser i Aalborg var til stede, og korpset af 
dygtige studenterstudievejledere var ivrige 
efter at præsentere deres uddannelser på 
bedste vis og hjælpe gæsterne hen imod 
det store og vigtige skridt, det er at vælge 
videregående uddannelse.

knap 1300 til kandidatdag

AAU holdt for første gang det nye arran-
gement Kandidatdag den 26. februar. Her 
havde interne og eksterne potentielle 
kandidatstuderende mulighed for at høre 
oplæg om forskellige kandidatuddannel-
ser, tale med nuværende studerende og 
studievejledere samt møde færdiguddan-
nede kandidater. der var oplæg og stande 
på Fredrik bajers vej, Fibigerstræde samt 
Kroghstræde. i alt 1285 potentielle besøgte 
kandidatdagen.

rektor Fik nøglekort  
til Hospitalet

Aalborg Universitetshospital er nu en rea-
litet, hvilket for nylig blev markeret ved en 
festlighed med deltagelse af repræsentan-
ter fra region nordjylland, AAU samt sund-
hedsminister Astrid Krag.

efter flere års forberedelser blev Aal-
borg Universitetshospital fra årsskiftet en 

kendsgerning, hvilket regionsrådsformand 
Ulla Astman og AAU-rektor Finn Kjærs-
dam synes skulle fejres behørigt. den in-
vitation fulgte over 100 personer, primært 
fra sundhedssektoren. men også forskere, 
lægestuderende samt en række politike-
re med sundhedsminister Astrid Krag i 
spidsen dukkede op til den tre timer lange 
markering, der fandt sted i medicinerhuset 
på Aalborg Universitetshospital i starten 
af februar.

som en symbolsk markering af de tætte 
bånd mellem AAU og det nye universitets-
hospital overrakte Ulla Astman et nøglekort 
til Finn Kjærsdam, så han altid havde let 
adgang til hospitalet. tilsvarende kvitterede 
Finn Kjærsdam med en særlig AAU-hjerne-
cykelhjelm som symbol på, at vi skal passe 
godt på hinanden i nordjylland.   

 
enestÅende Fotos til 

jazzcentret

siden 1. februar har den danske fotograf 
jan Perssons enestående jazzfotoarkiv 
med mere end 14.000 fotos været tilgæn-
geligt fra center for dansk jazzhistories 
hjemmeside på aau.dk. Allerede efter de 
første fem uger har hjemmesiden haft over 
5.000 besøgende fra alle dele af verden. 
jan Perssons fotoarkiv udgør en fantastisk 
dokumentation af de danske jazzmiljøer 
igennem mere end 50 år med dens man-
ge scener og klubber, danske musikere og 
gæstende udenlandske musikere. Hjem-
mesiden ”the jan Persson jazz collecti-
on online” rummer desuden en biografi 
med omtale af den jazzlitteratur og de lP/
cd-udgivelser, som Persson har leveret il-
lustrationer til gennem årene. besøg sam-
lingen på: www.janperssoncollection.dk

ornette coleMan og Hans trio i København 
1965. Perssons amerikanske fotograf-kollega, 
jiommy Katz, skriver bl.a. om dette billede: Han 
fotograferede på et tidspunkt, hvor der faktisk ikke 
skete noget rent visuelt. men fordi han har så godt 
et blik, fik han noget poetisk og smukt til at ske inde 
i kameraet. Han skabte noget ud af ingenting. det er 
virkelig en præstation.
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af mette vium asbjørn, 

KommuniKationsmedarbejder

adMinistration og it  
er Flyttet

campusadministrationen og it-afdelingen 
er først på året flyttet fra henholdsvis Fre-
derikskaj 10 og A.c. meyers vænge 15 til 
Frederikskaj 12, 2. sal. 

studiestart 

Februar bød på hele to studiestarter. den 
første blev afholdt 1. februar udelukkende 
for de internationale studerende. omkring 
45 internationale studerende fra hele ver-
den - herunder indien, bulgarien, UsA, Kina 
og nepal mfl. var mødt op - bl.a. for at bli-
ve introduceret til deres nye ”buddy” - en 
studerende som skal hjælpe dem med at 
finde rundt i deres nye by og på campus. 
dertil blev de introduceret for en række 
services: biblioteket, it, studentersamfun-
det - og som noget nyt var også borgerser-
vice med til studiestart, bl.a. for at hjælpe 
de internationale studerende med at få et 
cPr-nr.  sidst men ikke mindst blev der af-
holdt ”speed-dating”, hvor de internationa-
le studerende fik mulighed for at hilse på 
hinanden.

den 4. februar var der mere traditionel 
studiestart for alle, der skulle starte på en 
af vores kandidatuddannelser, som har fe-
bruar-optag. de nye kandidatstuderende 
blev taget godt imod med morgenbrød og 
kaffe - og budt velkommen af bl.a. campus-
leder lene lange, direktør for sbi, thorkild 
ærø og studentersamfundet. efter velkom-
sten bød dagen på individuelle programmer 
hos de enkelte uddannelser. 

”vip Besøg” pÅ 
aau-cpH

januar og februar bød på man-
ge ”viP”-besøg på campus. den 4. 

februar lagde AAU-cph lokaler til, 
da de to ministre morten østergaard 

og Anette wilhelmsen havde et indledende 
dialogmøde om iKt og digital vækst. 

For at sikre en fortsat udnyttelse af dan-
marks styrker indenfor iKt og digitalisering 
i den globale konkurrence har regeringen 
nedsat et vækstteam for iKt og digital 
vækst. det var dette team, der mødtes  4. 
februar på AAU-cph for at få et kvalificeret 
input til deres videre arbejde med at pro-
ducere anbefalinger til en ny handlingsplan 
for iKt og digital vækst.  På mødet blev der 
bl.a. informeret om regeringens ambitioner 
og visioner for digital vækst gennem iKt er-
hverv, og hvilke muligheder og udfordringer 
der findes på området.

Februar bød desuden på hele to besøg 
fra japan. den 12. februar fik vi besøg af 
den japanske ambassadør i danmark, 
toshio sano og førstesekretær junichi 
Kinoshita, hvor campusleder lene lange 
bl.a. introducerede dem for ”Aalborg mo-
dellen” samt vores forskning, uddannelser 
og campus generelt.  den 21. februar fik vi 
besøg af en delegation på fem personer fra 
Keio Universitet, tokyo, samt en delegeret 
fra det japanske Undervisningsministeri-
um. deres besøg var en del af en rundtur 
i nordeuropa. Her på AAU-cph var de især 
interesserede i at høre om, hvordan vi kob-
ler forskning, uddannelser og innovation. 
de blev budt velkommen af vicecampusle-
der martin vive ivø, og hørte bl.a. oplæg af 
professor Knud erik skouby og professor 
stefania serafin.

sundHed i sydHavnen

Hvordan kan AAU-cph-forskere bidrage til 
at få sund og bæredygtig mad til sydhav-
nen? det blev diskuteret, da repræsentan-
ter fra enghave lokaludvalg og de lokale 
skoler var til møde med forskere fra AAU 
cph-menU den 5. februar. 

meningen med mødet var at disku-
tere, hvordan AAU’s viden om sund og 
bæredygtig mad kan komme lokalsam-
fundet og de lokale skoler til gode. der 
blev snakket både lokal og økologisk 
skolefrugt, skolehaver, by-bier, taghaver, 
smagsværksteder og madlavning i det 
fri etc. særligt spørgsmålet om, hvordan 
AAU-cph’s forskere kan indgå i projek-
tet om sydhavnstippen som ”urban far-
ming”, blev diskuteret. de lokale skoler 
er desuden interesseret i at kunne bruge 
erfaringer og udstyr fra det nye Foodsca-
pelab i deres undervisning af unge om 
fødevareforbrug og livsstil. 

Partnerne har aftalt at forsætte ”cam-
pus’n community”-samarbejdet om føde-
varerelaterede og sundhedsfremmende ak-
tiviteter med inddragelse af lokalområdet. 

over 1000 til ÅBent Hus

onsdag den 6. marts afholdt AAU-cph 
åbent Hus i sydhavnen. Arrangementet 
forløb over al forventning, og det samlede 
antal gæster nåede op over 1000. til sam-
menligning var der 750 besøgende året før. 
Arrangementet indebar stande i kantine-
området, café i rotunden og faglige oplæg 
fra de fleste af vores uddannelser. 

copenHagen  
talent Bridge

AAU-cph er med i et stort, regionalt projekt 
kaldet copenhagen talent bridge. Projektet 
er medfinansieret af vækstforum Hoved-
staden og eU’s socialfond.

Projektet har til formål at skabe en regi-
onal platform og regionalt samarbejde, der 
skal tiltrække og fastholde internationale 
talenter i Hovedstadsregionen. Projektet 
samler centrale aktører inden for talent-
dagsordenen i ét fælles netværk, der skal 
sikre, at region Hovedstaden bliver en bed-
re storbyregion for internationale talenter 
at arbejde og bo i.

Konkret har projektet bl.a. ambition om 
at skabe netværk på tværs af regioner, 
kommuner, ministerier, virksomheder, in-
dustriklynger, brancheorganisationer og 
uddannelsesinstitutioner. der udvikles en 
regional talentstrategi og kompetenceud-
vikling af relevante aktører. ved at styrke 
eksisterende rammevilkår, får internatio-
nale talenter bedre vilkår, incitamenter og 
muligheder for at blive i regionen. desuden 
udvikles der Hr-værktøjer til håndtering af 
internationale talenter i virksomheder og 
på universiteter.

AAU-cph er med i tre arbejdspakker:  
1) gearing af smv’er til rekruttering af in-

internationale studerende møder deres nye 
buddy til studiestart

stor interesse for åbent Hus i sydhavnen.
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væ r e  b æ r e d y g t i g t
Ministeren for klima, energi og byggeri, Martin lidegaard, ønsker, at byggeriet 
skal omstilles i en bæredygtig retning. det sagde han under en konference 28. 
januar på aau-cph, hvor sBi havde samlet 180 repræsentanter for bygge- og 
boligsektoren.

Konferencen blev indledt af rektor Finn Kjærsdam og sbi’s direktør thorkild ærø, som 
understregede betydningen af forskning, uddannelse og myndighedsbetjening ved 
omstilling af byggesektoren.

seniorforsker Harpa birgisdottír forklarede, hvordan bæredygtighed sigter mod 
afbalanceret at tage hensyn til både miljø, sociale forhold, økonomi, teknisk kvalitet, 
byggeproces og nærområdet.

Forskningschef søren Aggerholm fortalte, at vi er nået langt med lavenergibyggeri, 
men fortsat har problemer med energirenovering af det eksisterende byggeri.

seniorforsker Kirsten gram-Hanssen argumenterede for, at der er brug for bedre 
viden om brugeradfærd, så øget energieffektivitet faktisk også fører til reelle energi-
besparelser.

Arkitekt signe Kongebro fra Henning larsen Architects viste med eksempler fra en 
række projekter, hvordan bæredygtighed 
er forbundet med den måde, som arkitek-
ten fundamentalt tænker huset på.

seniorrådgiver søren ginnerup under-
stregede denne pointe ved at demonstre-
re, hvordan en bygnings tilgængelighed 
for handicappede skal tænkes ind tidligt i 
processen.

i den afsluttende debat med deltagelse 
af fremtrædende repræsentanter for byg-
ge- og boligsektoren var der opbakning 
til en bæredygtig omstilling af byggeriet, 
men også diskussion af, hvem der skal gå 
forrest, og hvem der skal betale.

Jesper Kirkeskov  
kommunikationschef, SBi
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ternationale medarbejdere. Her kan bl.a. in-
ternationale studerende være en ressource 
for virksomhederne, 2) job- og kompetence-
pakke for forskere og deres ægtefæller. Her 
har AAU især fokus på efteruddannelses-
mulighederne for spouses. 3) Fastholdelse 
af udvalgte talentgrupper. Her er det AAU’s 
erfaring og indsatser over for at koble uni-
versitetets viden på nye start-ups opstået 
på grund af opsigelser i større virksomhe-
der, der er i fokus. dette skal sikre, at både 
universitet og virksomhed opnår værdi i et 
tæt og forpligtende samarbejde, især som 
følge af co-location (virksomheder placeret 
på selve campus tæt på forskere og stude-
rende).

Projektet er ledet af copenhagen capaci-
ty, og partnerne er – ud over AAU-cph – KU, 
dtU, it-U, Københavns Kommune, vækst-
hus Hovedstadsregionen, work in denmark, 
spousecare, deA og Frederiksberg Kommu-
ne. Projektleder er jakob stolt fra AAU in-
novation.

studerende starter 
studieBlad

en gruppe studerende lancerer snart et nyt 
studieblad på AAU-cph. studiebladet skal gå 
på tværs af studieretninger og dermed være 
for alle studerende på hele campus. 

- en fælles platform vil ryste de stude-
rende sammen på tværs af semestre og 
studieretninger og samtidigt bidrage til at 
skabe et større netværk af folk, der har 
nogle fælles faglige interesser, fortæller 
marie Post Krause, studerende ved Huma-
nistisk informatik. Hun er sammen med 
studiekammerat nana langhoff initiativ-
tager til bladet. studerende fra flere for-
skellige uddannelser, bl.a. fra Humanistisk 
informatik, medialogi og turisme, har alle-
rede meldt sig som skribenter, redaktører 
mv., og marie Krause er sikker på, at mange 
flere vil melde sig.

- som studerende på fx en kommunika-
tionsuddannelse i dag, kan det nogle gange 
være svært at finde relevante studiejob. et 
blad for og af de studerende vil kunne give 
os noget af den praktiske erfaring, som er-
hvervslivet efterspørger af både studenter-
arbejdere og færdiguddannede, forklarer 
hun. 

der er stadig et stykke vej, til bladet bli-
ver udgivet - og bl.a. skal spørgsmål som 
finansiering og mediekanal på plads, inden 
det finder vej til de studerende på campus, 
men sandsynligvis bliver det udgivet digi-
talt i første omgang. Konceptet er dog mere 
eller mindre på plads - blandt andet ligger 
det fast, at der både skal være dansk- og en-
gelsksprogede sider, at der skal være plads 
til både forskning og fester, og at det skal 
være underholdende og humoristisk - men 
uden at være akademisk underlødigt.

kliMaMinister martin lidegaard

Bæredygtigt Byggeri var tema på stor konference
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stor oM- og  
Udbygning På vej
der er stor glæde og entusiasme på cam-
pus AAU-esbjerg over, at man til efteråret 
skal i gang med at renovere og bygge nye 
laboratorier. i alt bliver arealet på campus 
udvidet med 4.000 kvadratmeter, og det 
samlede budget er på 140 mio. kr., hvoraf 
88 mio. kr. kommer fra den pulje, Finans-
ministeriet for et par år siden satte af til re-
novering af laboratorier på universiteterne.

- campus AAU-esbjerg får med den-
ne renovering et sammenhængende hus 
med en bedre opdeling mellem aktiviteter 
og funktioner, således at der er et mere 
udpræget område for studerende og se-
minarrum samt et dedikeret område for 
forskning og konferencer, siger campusle-
der Anders schmidt Kristensen.

Han håber selvfølgelig, at udsigten til 
gode faciliteter vil få flere studerende til at 
søge ind på AAU i esbjerg.

- dette projekt vil være med til at konso-
lidere AAU’s aktiviteter i esbjerg og sender 
et stærkt signal til regionens erhvervsliv og 
kommuner.

et fyrtårn for området
den nye laboratoriebygning, som ener-
gy, bio og civil skal flytte ind i, bliver med 
sine fem etager et fyrtårn for området, og 

der vil være en fremragende udsigt udover 
esbjerg og ud til havet. samtidig ligger den 
nye laboratoriebygning ideelt i forhold til 
grønne områder og rekreative områder. 
den nye bygning forventes klar til indflyt-
ning januar 2015.

renoveringsarbejdet omfatter de to la-
boratoriebygninger c1 og d, mens laborato-
riebygning c2 skal rives ned i løbet af som-
meren, så grunden er klar til byggestart 
den 22. september 2013. 

d-bygningen bliver ombygget til at kun-
ne huse create i et storrumsindrettet miljø 
med medialogi-studerende. i c1-bygningen 
indrettes laboratorier til create samt et 
auditorium med plads til samlet ca. 200 
personer, som kan deles i to så brugen opti-
meres mest muligt. derudover forbedres en 
passage mellem bygningerne b og H.

renovering af laboratoriebygningerne 
c1+d samt nedrivning af et anneks til c1 
forventes afsluttet august 2015.

caMpusleder i esbjerg, Anders schmidt Kristensen, med en model af om- og tilbygningen, som efter planen 
skal være klar i løbet af 2015.

laBoratorieBygning d skal ombygges til at huse create med medialogistuderende.
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tredje År Med  
ÅBent Hus-succes 

åbent Hus, der blev afholdt den 22. og 23. 
februar, blev for tredje år i træk en succes. 
i alt tog 290 turen op ad den røde løber for 
at få viden til deres beslutning om fremtidig 
uddannelse og uddannelsessted og sam-
tidig høre om jobmulighederne. i 2012 var 
antallet af besøgende 232. rigtig mange 
viste stor interesse for at starte en uddan-
nelse på campus i esbjerg.

både fredag og lørdag var gæsterne 
primært fra syd- og sønderjylland, dog 
kom nogle fra midtjylland og Fyn. Fredag 
var der travlt fra morgenstunden. lørdag 
havde projekt ”energi på havet” inviteret en 
række virksomheder til at sætte fokus på 
de spændende jobmuligheder og manglen 
på arbejdskraft indenfor offshore-energi-
branchen. i vejledningsrummene deltog 
virksomhederne mærsk olie & gas A/s, 
rambøll, esbjerg Forsyning samt niras. in-
geniører fra mærsk olie & gas A/s, rambøll 
og AAU-esbjerg holdt desuden tre foredrag 
med emnet ”Hvad laver en ingeniør?”.

Uddannelsesstandene var bemandet af 
studerende og undervisere/forskere, som 
havde medbragt udstyr, der illustrerede de-
res uddannelse, mens rambøll, mærsk olie 
& gas A/s, semco maritime, niras, esbjerg 
Forsyning, Andritz Feed & biofuel samt 
skelmose fortalte på deres virksomheds-
stande om jobindhold og karrieremulighe-
der og også om mangelen på ingeniører nu 
og i fremtiden. deres anbefaling lød: ”Kom 
i gang med en uddannelse på Aalborg Uni-
versitet esbjerg”.

som noget nyt var der to gange i løbet 
af lørdagen arrangeret rundvisning på cam-
pus, og det var der stor interesse for. der 
var også mulighed for at deltage i konkur-
rencen ”gæt en Fisk” hos Fiskeriteknolog-

uddannelsen samt teste sin viden om sem-
co maritime. de besøgende kunne desuden 
i år slappe af ved at overvære kemishow 
med hverdagens kemikalier.

begge dage var der blandt de besø-
gende mange unge, der er i gang med en 
gymnasial uddannelse, men også mange 
med en håndværksmæssig baggrund og 
flere års erhvervserfaring kom på besøg. 
de besøgende var meget målrettede og 
spørgelysten forekom igen i år stor, så det 
understeger, at dagene er meget vigtige 
for potentielle studerende og ligeledes, at 
det er vigtigt, at der er bemandet med både 
undervisere/forskere, studerende og inge-
niører.

inForMationsMøde og  
uddannelsesMesse

AAU-esbjerg har i slutningen af februar 
sammen med projekt ”energi på havet” sat 
fokus på mulighederne for folk med hånd-
værksmæssig eller anden erhvervsmæssig 
baggrund for at tage en ingeniøruddannelse 
og senere et job i bl.a. offshore-energibran-
chen.

På eUc vest den 25. februar 2013 hørte 
smede og elektrikere om Adgangskursus 
samt om de relevante ingeniøruddannelser 
og jobmulighederne. størst interesse var 
der hos smedene, hvor mange tog relevant 
materiale med sig. 

ringkøbing-skjern Kommune havde 
sammen med det lokale beskæftigelses-
råd, erhvervscentret og jobcentret invite-
ret ledige og andre interesserede til job & 
Uddannelsesmesse i skjern den 26. februar 
2013. der kom omkring 1200 besøgende i 
alle aldre. det var positivt at se, hvor inte-
resserede rigtig mange var for at diskutere 
netop deres muligheder og komme tættere 
på, om de tør tage springet og komme i gang 
med Adgangskursus og derefter en ingeni-
øruddannelse. ligeledes var der interesse 
for at høre om medialogi-uddannelsen.

mange af de besøgende var arbejdsløse 
fra vestas, og her var det dejligt at kunne 
fremhæve offshore-branchen, som selv un-
der krisen mangler ingeniører.

Forskningens døgn 3. Maj
AAU-esbjerg deltager i Forskningens døgn 
fredag den 3. maj kl. 13-16.30. Arrangemen-
tet foregår på Uc syddanmark, hvor univer-
sitetet deltager med stande og kemishow. 
om formiddagen er der et specialarrange-
ment for alle 5. klasser i esbjerg Kommune. 
læs mere på www.esbjergforskning.dk

Flere virksoMHeder deltog ved åbent Hus, bl.a. mærsk olie & gas A/s.

lektor zHenyu yang, institut for energiteknik, holdt foredrag ved åbent Hus.
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skrÅningens ForÅrsudstillinger 

se udstillingskalender for AAU’s kunstforening 
på: www.skraaningen.aau.dk

i marts udstiller ninni lo-
dahl gjessing sine male-
rier på Kroghstræde 3. 

ninni lodahl gjessing 
maler i et figurativt eks-

pressionistisk formsprog. 

i april udstiller kunstnerparret verner Brems og 
lotte overgaard Brems deres 

farveglade og humoristiske 
malerier og grafik på AUb, lan-

gagervej 2. 

i maj udstiller anette nordentoft pe-
dersen keramik på Kroghstræde 3. Hun 

bruger både leret traditionelt og utradi-
tionelt. 

juBilæuM Fejres Med tragedie 

Aalborg University shakespeare company fejrer sit 20-års jubilæ-
um med død og ødelæggelse. På programmet står nemlig tragedien 
King lear, som skildrer de konflikter, der opstår, da den britiske kon-
ge vælger at opdele sit kongerige mellem sine tre døtre. Forberedel-
serne til årets stykke begyndte allerede i oktober 2012, og i øjeblik-
ket bevæger truppen sig ind i den sidste fase frem mod premieren 
i påsken.

som en af få amatørteatertrupper i danmark opfører kompagniet 
shakespeares stykker på det originale gamle engelsk. Alle medvir-
kende – fra instruktør og skuespillere til kostumiers og scenografer 
– er frivillige, bl.a. studerende fra AAU. medlemmerne i kompagniet 
er med, både for at lære om shakespeare, det engelske sprog og om 
kulturen forbundet hermed, hvilket alt sammen foregår i et sjovt og 
socialt miljø! 

Forestillingen har premiere lørdag den 23. marts 2013, og spil-
ler herefter fra den 25.-29. marts på det Hem’lige teater, Kjellerups-
gade 20, Aalborg.  Alle forestillinger starter kl. 19.30 og billetprisen 
er 50 kr. pr. stk. 

 
s t o P  d e n  s K æ v e 

U D v i K l i n G  
professor Frede Hvelplund, institut for planlægning, an-
melder bogen ”nok er nok – stop den skæve udvikling” 
af niels i. Meyer, der bl.a. mener, at universiteterne er på 
gal kurs.

bogens 10 kapiteloverskrifter er: livets mening, grænser for 
vækst, Folkestyre eller pengestyre, Alternativt europæisk sam-
arbejde, økonomisk teori er politik i forklædning, det globale 
handels-og kasinosamfund, Universiteter på gal kurs, social og 
økonomisk lighed, stat og kirke, selvstændig afsked med livet, 
og et efterskrift til børnebørnenes generation. 

bogen er interessant og let at læse, fordi der tages mange 
emner op på få sider. og ved at have korte kapitler om hvert 
emne, inspireres læseren til at tænke over forbindelser mellem 
disse emner. bogen er vigtig, fordi forfatteren forsøger at gen-
etablere den politiske diskussion med en række konkrete poli-
tikforslag, fx:

•   imødegåelse af den del af finansielle ustabilitet der skyldes 
de hurtige computergenererede aktiehandler. Her foreslås 
indførelse af et lovkrav om at aktier først kan sælges efter 
en uges ejerskab. desuden foreslås indførelse af en skat på 
finanstransaktioner i lighed med den der p.t. støttes af tysk-
land, Frankrig m.fl.

•   at Wto (World trade organisation) erstattes af en ny ver-
denshandelsorganisation, der har til formål at skabe en 
mere bæredygtige verdenshandel end den nuværende. F.eks. 
via. indførelse af en global transportafgift, der indbygger den 
globale handels forureningsomkostninger i varernes pris. det 
sker for tiden ikke.

Forfatteren, som har erfaringer fra tre forskellige styrelseslove 
som professor på dtU fra 1961 til 2000 og efterfølgende som 
emeritus professor kommer til den konklusion, ”at den ”demo-
kratiske ”styrelseslov med reel indflydelse til både medarbej-
dere og studerende alt taget i betragtning fungerede bedst”. 

På den baggrund kommer han med en række forslag til en 
ændring af bestyrelsens sammensætning og opgaver, suppleret 
med etablering af medarbejdervalgt rektor, dekan og institutle-
delse.   Kapitlet om universiteterne er kort, men giver via sine 
konkrete forslag input til en diskussion om, hvordan den nuvæ-
rende styrelseslov kan ændres, så der sikres en større effektivi-
tet og kreativitet via øget medarbejder- og studenterindflydelse.  

Forfatteren spiller ud med en række politikforslag til dis-
kussion og er på den måde med til at revitalisere og udvide en 
politisk diskussion, der for tiden er indsnævret og degenereret 
til spinformuleringer som: ”den nødvendige økonomiske poli-
tik”, ”de nødvendige reformer”,  eller  ”regeringen har valgt  den 
eneste troværdige vej , realismens vej” (finansministerkronik i 
Politiken den 8. februar).
konklusion: bogens forfatter udvider det politiske handlerum i 
en tid, hvor den politiske fantasi og diskussion i stigende grad 
hæmmes af en alt for smal ”realismens vej”.  realismen har 
mange flere veje og retninger end dagens politiske diskussioner 
lægger op til. de veje siger bogen noget om, og derfor kan den 
anbefales.

”NOK er NOK – stop den skæve udvikling”, 88 sider, 130 kroner, 
Forlaget Tiderne Skifter, 2012.

p å  p l A K A T e n



aau indtager igen i år en central rolle i Forskningens døgn, 
der løber af stabelen den 2.-4. maj i aalborg midtby. planlæg-
ningen er i fuld gang, og i år vil fokus være på at bringe forsk-
ning ud i byens gader og butikker. kort og godt er fokus på 
at præsentere forskning i øjenhøjde i utraditio-
nelle rammer - udenfor aau’s mure.

AF Andy jUel sKovby mAdsen, Kom-
mUniKAtion, teKnAt og sUnd

Forskningens døgn er et lands-
dækkende arrangement, der i 
hver by har en række lokale 
arrangører. i Aalborg sam-
arbejder AAU med Aalborg 
Kommune, Aalborg Universi-
tetshospital, Ucn og en ræk-
ke andre lokale aktører om 
fælles aktiviteter og arrange-
menter. 

i Aalborg kan du opleve 
arrangementer samt en ræk-
ke forskningsstande og events 

i den indre by: videnskabsquiz og opgavekonkurrence for gymna-
sieelever, foredrag for alle om fx klinisk og sundhedsteknologisk 
forskning på universitetshospitalet samt et nyt tiltag, ”science 

slam”, hvor forskere dyster i at præsentere deres videnska-
belige stof på kort tid og utraditionel vis.

Forskningsstande i Byen

i Aalborg bliver der præsenteret ak-
tuel forskning i Aalborgs midtby 

lørdag den 4. maj 10:30 – 14:00 
med hovedkoncentration i om-
rådet omkring Friis, Hovedbib-
lioteket, gabels torv, salling 
mm. Håbet er at vise aktuel 
og nærværende forskning 
– og møde folk, hvor de nor-
malt bevæger sig i bylivet en 
lørdag formiddag. Her kan de 
bl.a. møde gameshow (der læ-

rer børn og unge at lave deres 
egne computerspil), samt Kemi-

show og Fysikshow.

A A l b o r g s  F ø r s t e  S C i e n C e  S l A M
For første gang nogensinde får nordjyderne mulighed for at 
stifte bekendtskab med den videnskabelige battle ”science 
slam”, når studenterhuset, med aau som arrangør, fredag af-
ten den 3. maj lægger lokaler til en utraditionel aften i forsk-
ningens tegn. 

science slaM er en dyst mellem seks forskere, der på seks 
minutter hver især skal formidle egne forskningsemner 
uden brug af traditionelle præsentationsredskaber. te-
maet er ”forskning på en utraditionel og underholdende 
måde” med forskning, videnskab og ikke mindst formidling 
som omdrejningspunkter.

- der er mange, der ikke ved så meget om, hvad forskning 
er, og som forbinder forskning med laboratorier og støvede kontorer. 
den opfattelse ønsker vi at rokke ved, og med science slam vil vi 
vise, hvad forskning kan, og hvor spændende og vigtigt det er, fortæl-
ler rune steiness, kommunikationsmedarbejder på Fakultetskonto-
ret på teKnAt og sUnd  og konceptudvikler på projektet. 

science slam er udbredt i flere af europas storbyer. i tyskland 
har man arrangeret science slam igennem flere år, mens man i 
wien i østrig er gået skridtet videre og videooptager ”slammerne” og 
viser showet på tv. og nu kommer konceptet altså også til Aalborg.

- vi ønsker at give Aalborgs borgere, unge som ældre, chancen 
for i øjenhøjde og i hyggelige og intime rammer at få et ander-

ledes indblik i videnskabens facetter. det bliver så at sige 
danmarkspremieren på science slam Aalborg, forklarer 
rune steiness, der arbejder sammen med kolleger fra alle 
fire fakulteter om rammerne for Aalborg og AAU’s første 
science slam.

Har du Mod pÅ at deltage soM Forsker, eller vil du kig-
ge med som publikum, så se mere på arrangementets hjemmesi-
de www.scienceslam.aau.dk. siden bliver løbende opdateret. der er 
gratis adgang til science slam.

F O r S K n i n G e n S  D Ø G n  2 . - 4 .  m A j  2 0 1 3

rune steiness

nordjyllands naturtalent 2013

”Nordjyllands Naturtalent” er en konkurrence, hvor gymnasie-
elever dyster om at skrive den bedste større skriftlige opgave. 
Opgaven bedømmes af dommere fra AAU, og vindere findes in-
denfor de fem hovedkategorier: Matematik, fysik, kemi, geografi 
samt biologi/sundhedsteknologi/humanbiologi.

Lørdag den 4. maj bliver det afsløret, hvem der løber med hæ-
deren inden for hver kategori, og hvem der vinder hovedpræmien 
og kan krone sig med titlen ”Nordjyllands Naturtalent 2013”.

Se mere på www.naturtalent.aau.dk

videnskaBsquiz For gyMnasier

den populære videnskabsquiz for nordjyske gymnasieklasser 
holdes også i forbindelse med forskningens døgn. Quizzen 
foregår den 2. og 3. maj i biffen, nordkraft. her konkurrerer 
gymnasieklasserne mod hinanden indenfor viden knyttet til 
aau’s fakultetsområder. Konferencier og quizmaster er aal-
borg-rapperen jonny hefty og gymnasieeleverne kommer ud-
klædt og med hjemmelavede bannere og højlydte kampråb.


